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Запрашэнне на імшу
24 снежня, у вігілію Божага Нараджэння, Апостальскі Нунцый у Беларусі арцыбіскуп 

Клаўдыа Гуджэроці ўзначаліць святую Імшу на англійскай мове ў мінскай парафіі 
Найсвяцейшай Тройцы (Святога Роха) на Залатой Горцы (пр. Незалежнасці, 44-А).

Імша пачнецца ў 19 гадзін. На яе запрашаюцца ўсе жадаючыя.

Тадэвуш Кандрусевіч:

«Бог не мае 
ганарлівасці...»

З пастырскага Паслання  
Мітрапаліта Тадэвуша Кандрусевіча 

на Божае Нараджэнне 
Ізноў, як штогод, мы адзначаем радаснае і збаўчае свята Божага Нараджэння, калі 

дома ладзім ялінкі, купляем падарункі дзецям і спяшаемся да касцёла, каб у роздуме 
стаць каля ясляў, дзе знаходзіцца фігурка Немаўляткі Езуса. Менавіта гэтае слабое 
фізічна Дзіця стала мацнейшым за магутных гэтага свету і адыграла непаўторную ролю ў 
жыцці чалавецтва, бо Яно — гэта доўгачаканы Збаўца.

Тады, дзве тысячы гадоў таму, сярод цёмнай ночы граху апоўначы раздаўся стук. Гэта 
быў стук Марыі і Юзафа ў дзверы гасцініцы, каб знайсці месца, дзе мог бы нарадзіцца 
Збаўца свету. На самай справе гэта быў стук Бога ў дзверы чалавечага сэрца.

Хаця ў тыя часы яўрэйскі народ вызначаўся вялікай гасціннасцю і лічыў сваім абавяз-
кам прыняць у дом кожнага падарожніка, тым не менш адказ на просьбу Юзафа быў 
адмоўны, хаця ноч была халоднаю. Яна была халоднаю фізічна, але перадусім халоднаю 
маральна, бо сэрцы людзей на просьбу прыняць цяжарную жанчыну ў свой дом казалі ёй 
рашучае «не». Такім чынам Марыі і Юзафу трэба было шукаць цяпла сярод жывёл. 
Нездарма кажуць, што чалавек можа быць настолькі жорсткім, што паступае горш, чым 
жывёла.

Усё гэта азначае, што Бог, які з вышыні нябёс спусціўся на нашу грэшную зямлю, у 
гэты цёмны і халодны свет, на самай справе схіліўся над намі. Ён нарадзіўся не ў 
каралеўскім палацы, але ў Бэтлеемскай стайні, бо павінен быў перамагчы злога духа 
сваёй пакораю. І кожны, хто знойдзе Яго ў гэтую знакавую ноч, таксама павінен 
схіліцца… 

Тыя, хто шукае Бога, таксама павінны нахіліцца. Нават у наш час, каб увайсці ў грот 
Нараджэння ў Бэтлееме, найперш трэба моцна нахіліцца, прайсці праз нізкі праход і 
спусціцца глыбока ўніз. Там неабходна стаць на калені, каб дакрануцца да месца 
Нараджэння Езуса, дзе на лацінскай мове напісаны словы: «Hic Verbum Caro factum est» 
— «Тут Слова сталася Целам».

Такім чынам, Бог нахіляецца над намі, каб прыйсці да нас. І мы таксама павінны 
нахіліцца, каб знайсці Яго. Бог не мае ганарлівасці і прыходзіць, каб сваёю пакораю пера-
магчы яе. Гонар не можа перамагчы гонару. Толькі пакора можа яго перамагчы. Цемра 
таксама не можа перамагчы цемру. Яна можа быць пераможана толькі святлом.

Толькі самадастатковы, упэўнены ў сабе, упарты чалавек будзе працягваць жыць 
самазнішчальным жыццём, не гатовы прызнаць, што ён выбіўся з сіл і што яго жыццё зла-
малася. Але калі чалавек схіліцца перад Богам, то Ён падыме яго ўверх, адновіць і 
пераменіць.

Праблема ў тым, што мы не маем часу для Бога. Праўда жыцця сучаснага чалавека 
вельмі суровая. Чым лепшыя сродкі камунікацыі, такія як мабільныя тэлефоны, інтэрнэт, 
самалёты, хуткія цягнікі і машыны, мы маем, тым менш часу застаецца ў нашым 
распараджэнні для Бога. Таму сучасны чалавек перажывае сапраўдны парадокс, у выніку 
якога для Езуса няма месца ў эканоміцы, палітыцы, заканадаўстве і нават рэлігійных прак-
тыках.

Сучасны свет жыве так, як быццам Бог і не існуе. Замест Божага закона ён прапануе 
абсалютную свабоду без адказнасці, замест працэсіі Божага Цела — парады сексуальнай 
роўнасці, замест урачыстасці Усіх Святых — Хэллоўін, замест віншаванняў на Божае 
Нараджэнне — сезонныя зычанні, так званыя «Season greetings», і гэтак далей.

Калі завершыцца гісторыя чалавецтва і ўсе яе кнігі будуць напісаны, адным з най-
больш сумных сказаў можа стаць такі: «Богу не было месца ў гасцініцы нашых сэрцаў». 

Самае вялікае няшчасце, калі чалавек размінаецца з прыходзячым Богам. 
Сёння мы радаснымі вуснамі ўсклікаем: «Хвала на вышынях Богу, а на зямлі супакой 

людзям добрай волі!» Няхай наша Бацькаўшчына — Беларусь — стане краінай сапраўднага 
праслаўлення Бога праз захоўванне Яго закона і жыцця згодна з маральнымі нормамі! 
Няхай у ёй запануе Божы спакой, узаемная згода і паразуменне, падмуркам якіх ёсць 
спакой у душы кожнага чалавека!

Ад усяго сэрца віншую ўсіх вас са святам Божага Нараджэння! Віншую католікаў і тых 
хрысціян, якія разам з намі сёння яго адзначаюць! Віншую праваслаўных братоў і сясцёр і 
жадаю ім падрыхтаваць дарогу прыходзячаму Збаўцы! Віншую ўсіх людзей добрай волі! 
Няхай прыклад Бога, які схіліўся на грэшным чалавецтвам і стукае ў нашы сэрцы, дапамо-
жа нам у духу пакоры перамагчы нашу пыху і падзелы нашага грамадства, каб мы ўсе ў 
Езусе Хрысце былі адзінымі.

Радасных, шчаслівых, поўных Божай ласкі і прысутнасці Хрыста ў нашых сэрцах святаў 
і шчаслівага надыходзячага Новага года!

Хрыстус нарадзіўся — Бог аб’явіўся! Ён стукае ў нашы сэрцы! Іх неабходна адчыніць!
З гэтымі пажаданнямі ў знак нашай духоўнай еднасці дзялюся з усімі вамі аплаткай, 

даручаю вас апецы Багародзіцы Марыі і ад усяго сэрца благаслаўляю ў імя Айца, і Сына, і 
Святога Духу.

Амэн.

са святам!

са святам!

дарэчы

светлана  
КаЛИнКИна

Трое аўтамабілістаў 
падалі заяўку на 

аўтапрабег пратэсту

28 снежня — апошні 
дзень падпіскі!

У 2014 год — з «Народнай Воляй»!

Наша газета спраўдзіць Вашы спадзяванні.

Ад Вас, шаноўныя чытачы, нам хаваць няма 
чаго — мы, як і Вы, гарой стаім за ПРАЎДУ.

Нас хвалюе тое, што і Вас.

Шчасця, дабрабыту кожнаму з Вас!

Вы — з «Народнай Воляй»,
«Народная Воля» — з Вамі!

«Я уйду, 
если…»

Тревожная новость. Команда ученых из Австралии и США созда-
ла лекарство от старости. Лекарство уже протестировали на мышах 
и пришли в восторг: клетки пожилых грызунов буквально за неделю 
омолодились и перестали отличаться от клеток полугодовалых 
животных. На лекарство возлагают большие надежды и вскоре обе-
щают начать его испытания на людях.

Нет, для каждого отдельно взятого человека новость, конечно, раз-
ного восприятия. В конце концов, в библейские времени люди жили по 
нескольку сотен лет, а чем мы хуже? Но если оценивать ее в масштабах 
страны… Представьте только: сегодняшний правитель остается в 
Беларуси очень надолго. Купит эти таблетки молодости, и под его 
байки придется жить не только нам, но и нашим внукам, правнукам… 
Кошмар! Хотя, конечно, я никому не желаю скорой смерти. 

Кстати, Владимир Путин на последней пресс-конференции 
заверил, что пожизненных президентов в России не будет. И уточ-
нил: «Это опасно для стабильности российского государства».

Белорусский начальник, как давно всем понятно, между поня-
тиями «стабильность государства» и «стабильность собственной 
власти» ставит знак равенства. Потому у него другой подход: «Когда 
народ мне скажет «Уходи!», я уйду».

Ну, коль уж сам попросил…
В этом году на акцию «Дзяды» гомельчанин Юрий Рубцов прие-

хал в майке с надписью «Лукашенко, уходи!». Но Юрий Рубцов – это, 
видимо, неправильный какой-то народ: задержали и посадили.

Через несколько дней житель Столбцовского района Леонид 
Смовж тоже приехал в Минск на акцию. Тоже в майке. На груди было 
написано «За Беларусь без Лукашенко!», на спине – «За Беларусь 
без диктатуры!». Тоже арестовали. И Смовж какой-то не такой 
народ.

По данным независимых социологов, рейтинг Лукашенко в 2013 
году составлял всего 35–40 процентов. Это значит, что 60–65 про-
центов белорусов больше не хотят видеть его во главе государства. 
И это при том, что система не позволяет сформироваться новым 
ярким лидерам – ни в оппозиции, ни во власти, дабы, не дай Бог, не 
затмили угасающее солнце. То есть, согласно этим исследованиям, 
60–65% белорусов Лукашенко уже так достал, что они готовы его 
сменить «хоть на кого». 

Тоже не тот народ?
В то же время «Уходи!» своему правителю мы сказать никак не 

можем, потому что кляп во рту. 
Массовые акции запрещены: даже чтобы хлопать в ладоши на 

улице, по белорусским законам надо брать разрешение, которое 
под разными предлогами не дают. Выборы по принятым во всем 
мире правилам наша власть проводить даже не собирается: из 25 
рекомендаций миссии Бюро по демократии и правам человека 
ОБСЕ при внесении поправок в Избирательный кодекс не была учте-
на ни одна. СМИ… Ну, вы сами видите, что творится у нас с государ-
ственными СМИ. Они охотно расскажут, что в США дети голодают. Но 
о том, что белорусские инвалиды не могут не голодать, имея такую 
пенсию, не расскажут никогда.

Между тем проблема смены власти стала главной проблемой 
нашей страны. Лукашенко стал, образно говоря, булыжником, тяну-
щим Беларусь на дно, не позволяющим двигаться дальше. Уходящий 
год это засвидетельствовал так ярко, как никакой другой.

Он боится конкуренции, поэтому, заметьте, часто назначает на 
высокие посты людей не по принципу профессионализма и ума, а по 
принципу верности. В результате мы, даже имея деньги, вкладываем 
их в проекты, которые не дают отдачи, приносят не прибыль, а новые 
убытки. Разразившиеся скандалы с так называемой модернизацией 
цементной отрасли, деревообработки, льнопереработки, пищевой 
промышленности это засвидетельствовали.

Он считает, что власть можно удерживать силой. В итоге 
Беларусь стала мировым лидером по соотношению числа сотрудни-
ков милиции к населению. На 100 тысяч населения в Беларуси при-
ходится 1442 сотрудника МВД. Среднемировой показатель состав-
ляет 300 полицейских на 100 тысяч человек, ООН рекомендует 222 
полицейских. В СССР было 214 милиционеров на 100 тысяч населе-
ния…

Причем эти данные не я придумала. Они приведены в поясни-
тельных записках к двум законопроектам, которые сейчас находятся 
в Верховной Раде Украины. Даже если киевские специалисты пере-
борщили, то не намного.

Он упорно и настойчиво не желает проводить выборы по тем 
правилам, которые приняты во всем цивилизованном мире. И, в 
очередной раз поменяв в уходящем году избирательное законода-
тельство, оставил в нем главное – возможность манипуляции итога-
ми голосования. А значит, Лукашенко боится выбора народа. Не 
позволяет народу сказать это самое «Уходи!».

Так где выход?
Лично меня радует, что все меньше и меньше людей тешат себя 

мыслью, что «Лукашенко хороший, но ему мешают». Наоборот, все 
чаще можно услышать: «Да за него теперь только олигархи и чеки-
сты…» Меня это действительно радует! Мир ведь так удивительно 
устроен, что, когда люди не в состоянии что-то изменить, в дело 
вмешиваются иные силы. Если хотите  – Бог. Вспомните, как в марте 
1991 года на референдуме все дружно проголосовали за сохране-
ние СССР. Согласно официальным данным, 77,85% высказались 
«за». Но какой толк был от этих сомнительных «за», если к декабрю 
того же года СССР рухнул?..

Вот и у нас, скорее всего, как-то так будет. Если народ действи-
тельно захочет смены власти, то она так или иначе, но не удержится. 
В общем, можно смело радоваться за ученых, придумавших лекар-
ство от старости.

Пратэст

Тры вядомыя апазіцыйныя палітыкі — Сяргей Калякін, 
Анатоль Лябедзька і Віктар Карнеенка — падалі ў 
Мінгарвыканкам заяўку на правядзенне аўтапрабегу па пра-
спекце Незалежнасці ў нядзелю, 5 студзеня, з 12 да 13 гадзін.

«Гэта акцыя супраць увядзення аўтамабільнай 
пошліны, — растлумачыў мэту аўтапрабегу старшыня 
Аб’яднанай грамадзянскай партыі Анатоль Лябедзька. 
— Мы ўсе — аўтамабілісты, і дзеянні ўлад тычацца непас-
рэдна кожнага з нас. Роўна як і мільёнаў іншых. Калі не 
супрацьстаяць, не процідзейнічаць, то гэтай пошлінай 

справа не абмяжуецца. Чалавек у Беларусі — бяспраўная 
істота, у якой няма ніякіх правоў, адны абавязкі. З мерка-
ваннем людзей даўно перасталі лічыцца. Трэба 
супраціўляцца».

На пытанне, што будзе, калі гарадскія ўлады не дазво-
ляць акцыю, Анатоль Лябедзька адказаў: «Праспект 
Незалежнасці — гэта не пешаходная зона. і 5 студзеня 
праезд па ім адкрыты. Значыць, будзем рухацца. А тых, хто 
паставіў аўто на прыкол да пачатку дачнага сезона, запра-
шаем прагуляцца ў гэты час уздоўж праспекта».

«Праект стагоддзя»  
ад Сумара

Будаўніцтва ў наступным годзе горна-ўзбагачальнага камбіната на 
базе радовішча друзу «Сітніцкае», што ў Брэсцкай вобласці каля Мікашэві-
чаў, і прыцягненне ў рэгіён інвестыцый у памеры 250—300 мільёнаў долараў 
выклікае сумнеў не толькі ў мясцовых жыхароў, але і ў экспертаў.

Аднак старшыня Брэсцкага аблвыканкама Канстанцін Сумар паабяцаў, 
што «праект стагоддзя» будзе рэалізаваны пры падтрымцы Банка развіцця. 
Акрамя таго, па яго словах, у рэгіёне будзе створана 1200 новых 
высокатэхналагічных рабочых месцаў. Праўда, наўрад ці Сумар падасць у 
адстаўку, калі гэтае абяцанне не спраўдзіцца, як і многія іншыя.  А можа, ён 
ужо будзе на пенсii?

рэгІЁН

Лукашэнка накіраваўся ў Маскву
аляксандр Лукашэнка затрымліваецца ў Pасіі. З сочы ён накіраваўся ў Маскву.  

у расійскай сталіцы беларускі кіраўнік 24—25 снежня прыме ўдзел у пасяджэннях 
вышэйшага еўразійскага эканамічнага савета і вышэйшага дзяржаўнага савета 

саюзнай дзяржавы. 
Плануецца, што на саміце Вышэйшага еўразійскага эканамічнага савета 24 снежня прэзідэнты абмяркуюць 

пытанні  развіцця інтэграцыйнага ўзаемадзеяння і далучэння да яго новых краін. У цэнтры ўвагі будзе ход работы над 
праектам Дамовы пра Еўразійскі эканамічны саюз. Акрамя таго, у парадак дня пасяджэння ўключаны пытанні, якія 
датычаць кантролю за выкананнем правіл канкурэнцыі, дзейнасці суб’ектаў натуральных манаполій. Плануецца так-
сама зацвердзіць бюджэт Еўразійскай эканамічнай камісіі на 2014 год. На пасяджэнні Вышэйшага дзяржаўнага саве-
та Саюзнай дзяржавы 25 снежня разгледзяць асноўныя пытанні беларуска-расійскага супрацоўніцтва.

вІЗІт

Пад градусам

На Каляды будзе цёпла,  
як на Вялікдзень?

Перабольшванне ўмоўнае — днём у 
сераду 25 снежня па Беларусі 
чакаецца да плюс 6 градусаў. 

Тэмпература пачне паніжацца толькі 
на наступным тыдні.

Сёння, у аўторак, істотных ападкаў 
не прагназуецца. Тэмпература паве-
тра днём плюс 2—7°С. Прагназуецца 
воблачнае з праясненнямі надвор’е, 
без істотных ападкаў, ноччу і раніцай 
месцамі туман, на асобных участках 
дарог галалёдзіца. Вецер паўднёвы 
5—10 м/с.

У сераду ў краіне таксама 
істотных ападкаў не чакаецца, 
месцамі на дарогах галалёдзіца, 
тэмпература ўначы мінус 2°С — плюс 

3°С, днём плюс 1—6°С.
З чацвярга па суботу ў асобных 

раёнах чакаюцца невялікія ападкі, у 
асноўным дождж, на дарогах месцамі 
галалёдзіца. Тэмпература паветра 
ноччу прагназуецца ў межах ад мінус 

2°С да плюс 3°С, днём — плюс 1—6°С.
У нядзелю праз Беларусь будзе 

праходзіць больш актыўны атмас-
ферны фронт, таму на большай част-
цы тэрыторыі краіны чакаецца мокры 
снег і дождж, месцамі туман, галалёд, 
на дарогах — галалёдзіца. 
Тэмпература ноччу мінус 3°С — плюс 
3°С, днём мінус 2°С — плюс 4°С.

Хутка канец года, а ў Баранавічах 
расцвілі маргарыткі. Нават пасля сне-
гападу раслінкі не загінулі, а 
працягнулі сваё жыццё, калі снег 
сышоў.

Пакуль кветкам нічога не пагра-
жае. Сіноптыкі не абяцаюць рэзкага і 
нечаканага пахаладання.

Марыя МАЛЕВІЧ.
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елена МОЛОчКО«Мы мастакі, а не быдла!»
Учора такія выразы гучалі на юбілейным з’ездзе Беларускага саюза мастакоў.

КУЛУАРЫ

З’езд пачаўся з невялікага, але 
непрыемнага канфузу. На ўваходзе ў 
залы Палаца мастацтва стаялі двое 
хлопцаў з бэджамі «Административный 
контроль», якія прапускалі мастакоў 
альбо па пасведчаннях Саюза мастакоў, 
альбо па запрашальніках. Ля дзвярэй 
стварыўся невялікі натоўп: спынілі народ-
нага мастака Васіля Шаранговіча, а 
разам з ім — яшчэ некалькі сябраў Саюза. 
«Ды што ж гэта такое робіцца!» — 
абураліся творцы. Прэсу, дарэчы, хлопцы 
з бэджамі таксама спачатку не хацелі 
пускаць. «Мы маем адпаведнае распа-
раджэнне ад кіраўніцтва Палаца», — 
заявілі яны. «Народная Воля» трапіла ў 
залу дзякуючы ўмяшальніцтву першага 
намесніка Саюза мастакоў Рыгора 
Сітніцы, якому таксама не падабалася 
сітуацыя з «фэйс-кантролем».

На з’езд мастакоў прыехала і 
кіраўніцтва Міністэрства культуры — 
Барыс Святлоў прыбыў разам са сваім 
першым намеснікам Уладзімірам 
Карачэўскім. Між іншым, чыноўнікаў на 
мерапрыемстве было багата: у прэзідыум 
разам з мастакамі запрасілі прадстаўнікоў 
Адміністрацыі прэзідэнта, Савета 
міністраў, Мінгарвыканкама і іншых.

Адна з першых выступоўцаў мастачка 
Надзея Лівенцава прапанавала, каб 
права голасу на з’ездзе мелі не толькі 
абраныя дэлегаты, але і ўсе прысутныя ў 
зале мастакі.

— З’езд — вышэй за Раду, якая пры-
мала рашэнне па квоце, і мы цяпер 
можам прагаласаваць, каб мастакі 
нарэшце перасталі быць беднымі 
сваякамі.

Зала падтрымала прапанову 
апладысментамі, але старшыня Саюза 
мастакоў Уладзімір Савіч папрасіў усіх 
строга прытрымлівацца рэгламенту. Па 
ягоных словах, мастакі самі на сходах 
секцый прагаласавалі за тое, каб на 
з’ездзе быў адзін дэлегат ад чатырох 
сябраў Саюза.

— А я вам магу распавесці, як 
праходзілі гэтыя сходы, — узяў слова 
мастак Мікалай Бушчык. — Рашэнне 
секцыі скульптараў проста праігнаравалі! 
А апошняе праўленне Рады не адбыло-
ся...

Вядомы мастак Уладзімір Басалыга 
таксама заявіў, што сходы секцый 
«праходзілі пад вялікім уплывам цяпе-
рашняга кірўніцтва Саюза».

— Вы баіцеся людзей, вы хочаце, каб 
вас саміх ізноў пераабралі! Сорам! — 
звярнуўся Басалыга да кіраўніцтва Саюза 
мастакоў, якое яшчэ не дало справазда-
чу, і сарваў апладысменты.

— Раду наўмысна сарвалі тыя, хто 
хоча разваліць Саюз мастакоў! — выказаў 
сваю пазіцыю мастак Мікалай Дубрава.

— Я вам распавяду, як сарвалі Раду, 
— уключыўся ў эмацыянальную сварку ля 

мікрафона прафесар кафедры жывапісу 
Акадэміі мастацтваў Аляксандр 
Ксяндзоў. І вельмі коратка нагадаў 
гісторыю аб тым, як некалькі дзён таму на 
пасяджэнні Рады Саюза мастакоў 
прыйшлі творцы, якія не ўваходзяць у яе 
склад, але па Статуце маюць права 
прысутнічаць. І калі мастакі пачалі зада-
ваць пытанні, кіраўніцтва Саюза паспра-
бавала выдаліць іх з залы, прыгразіўшы 
выклікаць АМАП. У выніку Рада не адбы-
лася, а справа ледзь не скончылася бой-
кай.

— Я сказаў: што гэта за практыка 
палохаць творцаў міліцыяй? — распавёў 
падрабязнасці «Народнай Волі» 
Аляксандр Паўлавіч Ксяндзоў. — Тым 
больш усе паводзілі сябе прыстойна. 
Слова за слова, і раптам, калі сябры 
Рады ўжо пайшлі на выхад, да мяне пад-
бягае дырэктар Палаца мастацтва (між 
іншым, сын старшыні Рады Саюза 

мастакоў), хапае мяне за грудкі са 
словамі: «Паскуда, мы цябе па сценцы 
размажам!»

Можа быць, хтосьці разлічваў на маю 
рэакцыю ў адказ, я ў свой час сур’ёзна 
боксам і каратэ займаўся і прыёмамі 
адзінаборстваў валодаю. Але каратэ 
навучыла мяне не толькі кулакамі махаць, 
але і валодаць сабой. Да таго ж у мяне ў 
адной руцэ быў капялюш, у другой — 
торба. Я быў у такім бяскрыўдным 
становішчы. Вядома, адразу падскочылі 
калегі, яго адцягнулі ад мяне... На наступ-
ны дзень я напісаў Савічу афіцыйны ліст з 
просьбай разгледзець гэты факт на 
з’ездзе Саюза мастакоў і даць яму адпа-
ведную ацэнку.

«Не трэба быць бязмоўнымі людзьмі, 
— прамовіў на з’ездзе Ксянздоў. — Мы 
— мастакі, а не быдла!» Зала яго выступ 
таксама падтрымала апладысментамі.

Многіх прысутных кранула прамова 

89-гадовага Тараса Мікалаевіча 
Паражняка.

— Я прадстаўляю на з’ездзе ветэран-
скую групу мастакоў, — сказаў ён. — Нас 
усяго 12 чалавек засталося. Многія не 
змаглі прыйсці на з’езд, бо прыкаваныя 
да ложка. А я прыйшоў. Але не маю права 
голасу...

У мастакоў, якія прыехалі на з’езд з 
рэгіёнаў, свая праўда.

— Мы ехалі сюды ноч у цягніку не для 
таго, каб паслухаць разборкі мінскіх 
мастакоў пра тое, як на іх ціснулі на схо-
дах секцый, — распавялі «Народнай Волі» 
мастакі з Брэстчыны. — Ёсць шмат 
сур’ёзных пытанняў для абмеркавання, а 
мы палову дня згубілі на гэтыя «цёркі»! 
Былыя кіраўнікі Саюза цяпер хочуць 
выглядаць дэмакратамі, але і пры іх так-
сама «касякоў» розных хапала... А 
ўвогуле, трэба было пачынаць з’езд не са 
скандалаў, а з банкета. Тады яшчэ веся-
лей было б...

Прапанову мастачкі Лівенцавай на 
галасаванне так і не паставілі — галаса-
вала толькі чвэрць сябраў Саюза. Пасля 
яшчэ некалькіх кароткіх прамоў аб’явілі 
перапынак на 10 хвілін, аднак ён 
зацягнуўся больш як на гадзіну. Пасля з 
кароткай прамовай выступіў міністр куль-
туры Барыс Святлоў, якога прадставілі 
публіцы як Уладзіміра.

«Нічога, за гэты час можна было 
забыцца і на сваё імя, не тое што міністра 
культуры...» — знайшоўся чыноўнік.

Выбіраць старшыню пачалі толькі 
пасля абеду...

Марына КОКТЫШ.
P.S. Наколькі прыбытковая 

фінансава-гаспадарчая дзейнасць 
Саюза мастакоў? Ці прызнае Мінюст 
з’езд Саюза мастакоў легітымным? Хто 
балатаваўся на пасаду старшыні і каго 
абралі старшынёй Саюза мастакоў? І 
што рабілася ў кулуарах пасля абрання 
новага старшыні Саюза? Пра ўсё гэта i 
многае iншае «Народная Воля» распа-
вядзе ў наступных нумарах.

Саюз мастакоў 
у лічбах

За 2013 год у сябры ГА «Беларус-
кі саюз мастакоў» прыняты 4 чала-
векі, за 2012 — 11, за 2010 — 14.

У 2012 годзе паводле рашэння 
Рады за парушэнне патрабаванняў 
Статута выключаны 12 чалавек.

Запазычанасць мастакоў за 
майстэрні (па дадзеных на 1 
кастрычніка) складае 294 мільёны 
беларускіх рублёў.

 Мастакі 
распавядаюць 

міністру культуры 
пра свае 

праблемы.

АКТУАЛЬНАЯ ТЕМА

САЛІДАРНАСЦЬ

Когда подешевеет  
шенгенская виза для белорусов? 

В конце ноября на саммите «Восточного партнерства» в Вильнюсе министр иностранных дел Беларуси Владимир Макей заявил о том, что наша страна 
готова начать с ЕС переговоры об упрощении визового режима. Означает ли это, что уже в новом году ездить в Европу станет проще и дешевле?

Визовый режим
В 2014 году для граждан Молдовы, скорее 

всего, поездки в Европу станут безвизовыми. 
Таков результат сотрудничества между Молдовой 
и Европейским Союзом в рамках программы 
«Восточное партнерство».

Беларусь, как известно, тоже одна из шести 
стран-участниц этого проекта, стартовавшего в 
2009 году. Но по сути с 2010 года участие нашей 
страны в «Восточном партнерстве» было заморо-
жено. То, что потеряет Беларусь, если полностью 
откажется от сотрудничества с ЕС, нетрудно пред-
ставить. О многом говорит анализ того, что полу-
чают другие страны-участницы, выразившие 
желание установить более тесные контакты с 
Европой. Но есть момент, который и без этого  
понятен любому обывателю. Это либерализация 
визового режима. 

Для жителей трех стран-партнеров 
«Восточного партнерства» – Молдовы, Грузии и 
Украины – шенгенские визы уже давно стоят 35 
евро, в 2014 году по таким же ценам их смогут 
получать армяне и азербайджанцы. А для молда-
ван в новом году поездки в Европу, судя по всему, 
станут вообще простым делом: купил билет – и 
езжай, куда душа пожелает. Во всяком случае 
очень многие эксперты ЕС высказывают мнение, 
что шенгенская виза для Молдовы в 2014 году 
будет отменена. 

А что белорусы? При средней зарплате по 
стране около 430 евро шенгенская виза стоит 60 
евро. При этом еще нужно выстоять изнуритель-
ную очередь в посольстве, собрать кучу докумен-
тов… Но, к сожалению, не всегда получается уви-
деть заветный штамп в своем паспорте. 

– Мой приятель из Беларуси уже 8 лет имеет 
собственную фирму в Гданьске, – рассказывает 
депутат польского сейма Малгожата 

Мартинкевич. – Недавно звонит мне и просит 
помочь открыть шенгенскую визу. Оказывается, 
он подал документы в польское посольство, но, 
когда подошла его очередь, в визе ему отказали, 
потому что истек срок действия справки, которую 
он получал в Национальном судебном реестре. А 
ему надо срочно ехать в Польшу платить налоги, 
ведь заканчивается год.

Лед тронулся?
– Мы очень давно начали говорить с 

Беларусью о визо-
вой либерализации, 
– говорит аналитик 
Польского института 
международных дел 
Анна Мария Дынер 
(на фото). – Но был 
ответ, что у Беларуси 
не подписан дого-
вор о редмиссии с 
Россией, и Беларусь 
не может взять на 
себя ответствен-
ность за всех 
н е л е г а л о в -
мигрантов из России, которые будут пытаться 
попасть в Европу через Беларусь. Но в ноябре 
соглашение о редмиссии между Россией и 
Беларусью подписано.

– На саммите в Вильнюсе мы услышали заявле-
ние от представителя Беларуси, что Минск заинте-
ресован начать переговоры о визовой либерализа-
ции, – подчеркивает глава департамента Восточной 
Европы МИД Польши Мартин Жоховский (на 
фото). – И этот процесс может быть начат в любой 
момент. Евросоюз давно к нему готов, сейчас все 
зависит от властей Минска.

К слову, на 
Вильнюсском сам-
мите состоялась 
встреча министров 
иностранных дел 
Польши и Беларуси 
Радослава Сикор-
ского и Владимира 
Макея, о которой в 
Беларуси официаль-
но не упоминалось.  
О чем говорили 
дипломаты – не 
известно. «После 
такого долгого перерыва встреча не могла быть 
содержательной и продолжительной, – отметили в 
польском МИД. – Стороны декларировали жела-
ние улучшить отношения».

Возможно, первый реальный шаг в направле-
нии визовой либерализации будет сделан со сто-
роны официального Минска уже в начале нового 
года. По словам польских дипломатов, на январь 
2014 года запланирован визит заместителя мини-
стра иностранных дел Беларуси Елены Купчиной в 
Брюссель. В Евросоюзе не исключают, что глав-
ной темой во время визита станет либерализация 
визового режима для Беларуси. И ЕС готов под-
писать с Беларусью соглашение об упрощении 
визового режима. Даже в ситуации, если не будут 
отпущены на свободу политзаключенные. Как 
известно, это одно из главных условий ЕС в вопро-
се сотрудничества с Беларусью.

– Это не уступки, – отметил сотрудник депар-
тамента Восточной Европы МИД Польши Стефан 
Хейдович. – Это попытка Европы сделать откры-
той границу для граждан Беларуси.

Как долго может идти процесс подписания 
соглашения об упрощении визового режима для 
Беларуси? Украине, например, потребовалось 
больше года, чтобы шенгенские визы для граждан 
страны подешевели до 35 евро.

– Беларусь должна будет подписать соглаше-
ние о редмиссиии с Евросоюзом, – пояснила Анна 
Мария Дынер. – Думаю, что на это не потребуется 
много времени.

Эксперт подчеркнула, что «упрощение визо-
вого режима – это техническое решение. И это 
проще, чем договор о малом приграничье». Как 
известно, договоры о малом приграничье между 
Польшей и Беларусью, а также Литвой и Беларусью 
было подписаны еще в 2010 году. Польша ратифи-
цировала документ сразу же, в  2010 году, Литва 
– в 2011-м. Ответных шагов со стороны офици-
ального Минска нет до сих пор.

К СЛовУ

Может ли Европейский Союз в одностороннем порядке  
уменьшить стоимость виз для белорусов?

Белорусские власти два года не соглашались на переговоры с Евросоюзом по вопросу визовой либерализации. И никто из европейских экспертов 
до конца не уверен, что получится достичь результата и на этот раз. Что мешает Евросоюзу снизить цену на шенгенскую визу для белорусов в одно-
стороннем порядке? Возможен ли такой вариант?

По словам координатора программы «Открытая Европа» польского фонда имени Стефана Батория Кшиштофа Мрозека, в конце октября – нача-
ле ноября МИД Германии внес на рассмотрение в Еврокомиссию предложение об одностороннем снижении стоимости шенгенских виз для граждан 
Беларуси с 60 до 35 евро, сохранив стоимость белорусских виз для граждан ЕС прежней. По словам Кшиштофа Мрозека, визовый кодекс предусма-
тривает такие возможности в ряде случаев.

«Есть надежда, что может быть принято такое решение», – подчеркнул он. Но, безусловно, ЕС рассчитывает подписать с Беларусью полноценный 
договор об упрощении визового режима, а в конечном итоге и полностью отказаться от виз.

Мария ЭЙСМОНТ.
Варшава–Минск.

Павіншуем 
палітвязняў з 

Калядамі і 
Новым годам!
Былы кандыдат на пасаду 

прэзідэнта Мікалай 
Статкевіч у тэлефоннай 
размове з жонкай прасіў 

павіншаваць усіх 
неабыякавых людзей з 

Калядамі і Новым годам, 
пажадаў «добрых перамен, 
не губляць надзеі і ніколі не 
здавацца». Павіншуем і мы 

палітвязняў з Калядамі і 
Новым годам!

Адрасы палітвязняў:
Алесь Бяляцкі 
213807, Магілёўская вобл., г.

Бабруйск, вул.Сікорскага, 1, ПК №2, 
атрад №14.

Эдуард Лобаў
225295 Брэсцкая вобл., г.Івацэвічы, 

«Воўчыя норы», а/с 20, ПК №22.

Мікола Статкевіч
212011 г.Магілёў, вул.Крупскай, 99а, 

ПК №4.

Мікалай Дзядок
212011 г.Магілёў, вул.Крупскай, 99а, 

ПК №4.

Ігар Аліневіч
211440 Віцебская вобл., г.Наваполацк, 

вул.Тэхнічная, 8, ПК №10.

Яўген Васьковіч
212011 г.Магілёў, вул.Крупскай, 99а, 

ПК №4.

Арцём Пракапенка
212013 г.Магілёў, Слаўгарадская 

шаша, 183, ПК №15.

Мікалай Аўтуховіч
230023 г.Гродна, вул.Кірава, 1, турма 

№1.

Васіль Парфянкоў
220030 г.Мінск, вул.Валадарскага, 2, 

СІЗА-1.

Уладзімір Яроменак
225413 Брэсцкая вобл., г. Баранавічы, 

вул.Брэсцкая, 258, СІЗА №6.

Андрэй Гайдукоў
213030 г.Магілёў, Слаўгарадская 

шаша, 3 км, ПК №19.

Не п’ём  
з мелкага посуду?

Пінскі вінаробны завод асвоіў 
новы фармат. Цяпер таннае моц-
нае пладова-ягаднае віно фасуец-
ца ў тэтрапакі.

Намінальны аб’ём такога пакета — 1 
літр, так што аматары «чарніла» з зада-
вальненнем перайшлі на прадукт у сучас-
най упакоўцы. Самае галоўнае: віно ў 
тэтрапаках яшчэ танней, чым яго бутэ-
лечны аналаг. Літр «Персіянкі» каштуе 
ўсяго 26.650 рублёў, а 0,5 «Зімняга шаф-
рану» — 14.350.

Мясцовыя прадаўшчыцы сцвярджа-
юць, што пасля змены фармату пакашта-
ваць пінскае віно можа літаральна кожны. 
Вось толькі чамусьці не падаецца, што 
гэта добрая навіна…

Дружбы народаў 
не атрымалася
Пасля бойкі паміж студэнтамі з 

Туркменістана і мясцовай моладдзю 
міліцыі прыйшлося ўзяць пад кантроль 
сітуацыю ў Бар анавіцкім дзяржаўным 
універсітэце.

Аб тым, што абстаноўка ва 
ўніверсітэце неспакойная, у інтэрнэце 
пішуць беларускія студэнты. Паводле іх 
слоў, у інтэрнаце №1 было «раскватара-
вана» дзесяць супрацоўнікаў АМАПу з 
Брэста.

Усё з-за таго, што не так даўно паміж 
групай мясцовай моладзі і студэнтамі-
туркменамі ўзнік канфлікт. Замежны сту-
дэнт зламаў перадплечча 15-гадоваму 
жыхару Баранавічаў. За ўчыненне дроб-
нага хуліганства грамадзяніна 
Туркменістана аштрафавалі на 260 тысяч 
рублёў.

Хто плюе на 
магілы продкаў
У вёсцы Любішчыцы Брэсцкай 

вобласці смецце з дазволу мясцовых 
улад выкідваюць літаральна на магілы.

Чыноўнікі дазволілі апаганьваць 
старыя могілкі толькі таму, што ў іх 
няма грошай на кантэйнеры. Таму, каб 
патрапіць на могілкі, людзям 
даводзіцца прабірацца скрозь кучы 
смецця. Адходы скідваюць літаральна 
ў некалькіх сантыметрах ад магіл. 
Прычым новыя парадкі пануюць не так 
даўно, а вось наколькі яны прыжывуц-
ца, сказаць цяжка. Старшыня сельса-
вета лічыць, што калі ў наступным 
годзе вакол могілак атрымаецца 
паставіць новы забор, то праблема 
знікне сама сабою.

Забойца не ўцёк
Праваахоўнікі затрымалі кіроўцу 

іншамаркі, што насмерць збіў 
сямігадовага хлопчыка, які разам з маці 
выходзіў з трамвая.

Трагедыя адбылася ўвечары ў 
Віцебску. 7-гадовы хлопчык выйшаў з 
трамвая на прыпынку разам з маці, якая 
трымала другое дзіця на руках. 34-гадовы 
жыхар вёскі Крынкі Лёзненскага раёна, 
які сядзеў за рулём Volkswagen Passat, 
здзейсніў наезд на дзіця і ўцёк з месца 
здарэння.

Схавацца забойца не паспеў, яго 
затрымалі ўжо праз паўгадзіны. Яшчэ 
праз 30 хвілін стала вядома, што пацяр-
пелы хлопчык памёр у шпіталі.

Узбуджана крымінальная справа. 
Вядома, што кіроўца знаходзіўся ў стане 
моцнага алкагольнага ап’янення.

Марыя МАЛЕВІЧ.

С МоЕй КоЛоКоЛЬНиУ РЭГІЁНАх

У абмен на нафту
Масква і Мінск дамовіліся пра пастаўкі нафты ў Беларусь у аб’ёме 11,5 мільёна тон 

у першым паўгоддзі наступнага года. Менавіта столькі прасіў беларускі бок.
Калі аб’ёмы пастаўкі захаваюцца ў другім паўгоддзі, то агульная гадавая колькасць 

складзе 23 мільёны тон, гэта нават больш, чым сёлета. Адкуль такая шчодрасць?
Аказваецца, у абмен на нафту Расія хоча ўвайсці ў пяць беларускіх прыбытковых 

прадпрыемстваў — ААТ «Мінскі завод колавых цягачоў», ААТ «Інтэграл», ААТ «Пеленг», 
ААТ «Гродна Азот», а таксама ААТ «Мінскі аўтамабільны завод».

Нагадаем, што менавіта нафтапрадукты застаюцца асноўнай крыніцай валюты для 
Беларусі і напярэдадні падпісання пагадненняў аб пастаўцы сырой нафты беларусы тра-
дыцыйна пагаджаюцца на многія расійскія прапановы. А што будзе потым — паглядзім.

ЭКАНоМiКА

Шэсць канкрэтных пытанняў

ІНІЦЫЯТЫвА

Агучаны шэсць пытанняў, якія былі сфармуляваны па выніках 
падрыхтоўкі ініцыятывы «Народны рэферэндум».

Нагадаем, што першапачаткова было адабрана 10 най-
больш важных тэм, з якіх планавалася пакінуць толькі пяць. І ўсё 
ж цягам адбору ініцыятары «Народнага рэферэндуму» спыніліся 
на шасці праблемах, якія хвалююць беларускае грамадства.

1. Ці згодны вы, што ў дзяржаўных установах адукацыі і 
аховы здароўя ўсе паслугі павінны аказвацца бясплатна?

2. Ці згодны вы, што кіраўнікі выканкамаў гарадоў, раёнаў, 
абласцей павінны абірацца прамым галасаваннем грамадзян?

3. Ці падтрымліваеце вы курс на эканамічную інтэграцыю, 

асацыяцыю і стварэнне бязвізавай прасторы з Еўрапейскім 
Саюзам?

4. Ці згодны вы, што дзеля забеспячэння нейтральнага ста-
тусу Беларусі ў краіне павінна быць забаронена размяшчэнне 
замежных вайсковых аб’ектаў, ядзернай зброі, а беларускія 
вайскоўцы не павінны несці службу за мяжой?

5. Ці згодны вы, што адна і тая ж асоба не можа займаць 
пасаду прэзідэнта больш за два тэрміны?

6. Ці згодныя вы, што грошы, атрыманыя ад запланаванай 
урадам прыватызацыі, у першую чаргу павінны пайсці на кам-
пенсацыю ўкладаў, згубленых падчас дэвальвацыі-2011 і ства-
рэнне працоўных месцаў?

Бестактные вопросы
Мир меняется. От ЖЭУ №7 Советского района, в котором на обслуживании 

стоит мой дом, я недавно получила почти любовную весточку: анкету. ЖЭУ инте-
ресовался, довольна ли я услугами, которые они оказывают, и что вызывает у 
меня нарекания. Всего восемь вопросов, а девятый — «ваши предложения».

Я была тронута вниманием. Тем более что глобальных претензий к ЖЭУ у 
меня нет, в жировках у меня стоят пока вполне божеские цифры, водопроводчики 
и электрики появляются по первому вызову, капитальный ремонт мы пережили 
восемь лет назад, и те эмоции, когда иного строителя хотелось придушить свои-
ми руками, уже основательно подзабылись. Теперь разве что уборка двора и 
нашего маленького переулка волнует — хотелось бы чаще и чище. Даже так: 
личностнее. Чтобы убирали тротуар, стригли траву, ухаживали за цветниками и 
кустарниками, как… у Администрации президента на Карла Маркса. А почему бы 
и нет?  Лично у меня такая планка.

Но нет дворников в ЖЭУ. Их не хватает в районе, в городе. Я понимаю, на 
маленькую зарплату нет желающих, а платить большое денежное вознагражде-
ние нет возможности у нас с вами, то есть квартиросъемщиков и собственников 
квартир.  Мы же не согласимся увеличить свои ежемесячные расходы на комму-
нальные платежи еще на сто тысяч, не так ли?  А благоустроенность любит день-
ги. Чисто там, где хорошо платят тому, кто убирает.

В общем, я была, как говорится, в философском настроении, пока не дошла 
до следующих вопросов в анкете: «Принимаете ли вы участие в месячниках и 
субботниках по уборке и благоустройству дворовых и внутриквартальных терри-
торий?» и «Принимаете ли вы лично участие в мероприятиях по озеленению и 
цветочному оформлению придомовой территории?».

Мой ответ: нет. Или даже: конечно, нет. Да и с чего бы это? О месячниках я 
слыхом не слыхивала. О коллективных мероприятиях по озеленению кварталов 
тоже. И вряд ли пошла бы, даже узнав о таковых, признаюсь вам. К коллективно-
му безвозмездному труду я отношусь скептически, а к настойчивым призывам 
«участия» — вообще плохо. Правда, в день субботника (впрочем, не только в тот 
день), я убираю холл своего подъезда, мою входную дверь, соскребая объявле-
ния. Но делаю это как можно раньше утром, не демонстративно — чтобы никто из 
соседей меня не видел и не испытывал неловкости, что не помогает мне. Я уби-
раюсь лично для себя, а не ради воспитательных целей окружающих. А соседи 
мои уж тем хороши, что все они очень приличные люди. И тоже, наверное, что-то 
делают для общежития, потому что в доме у нас, в общем-то, порядок. 

Но работники ЖЭУ «ненавязчиво» нагружают нас виною: вот не участвуете, а тре-
буете… На что им хочется ответить следующее. Вы, как люди образованные, конечно, 
читаете иногда газеты или электронные СМИ, то есть пользуетесь плодами нашего 
труда. Но мы, журналисты, ведь не приглашаем вас безвозмездно помогать нам в 
работе, верно? Или так: вы, как и все люди, пользуетесь услугами здравоохранения, 
ходите в поликлиники, но врачи не задают вам вопросов с подтекстом: участвуете ли 
вы на «ленинских» началах в уборке их больничных коридоров, не так ли? 

И подобных параллелей с другими профессиями можно провести десяток. 
Мы все пользуемся трудом друг друга. При этом оставаясь каждый на своем про-
фессиональном месте, как говорится, каждый на своей кафедре. И именно там 
стараемся максимально принести пользу обществу. Почему господа из ЖЭУ 
считают, что имеют право так бестактно спрашивать о нашем добровольном 
участии в их профессиональных делах? Выходит, раз мы в свои выходные не 
помогаем им в работе, то, видимо, несем ответственность за их бесхозяйствен-
ность, упущения, леность, нерасторопность? Ну уж нет!

У нас, жильцов, есть одна святая обязанность: вовремя платить по жировкам. А 
также конституционная: не нарушать общественный порядок и Уголовный кодекс. А 
обслуживать территорию вокруг наших домов мы наняли вас, уважаемые! Разве это 
не очевидно? Мы недостаточно платим, а требуем многого? Возможно. Но вопрос 
этот дискуссионный, и он в компетенции вышестоящих исполнительных органов, 
ответственных за порядок в городе и бюджет, выделенный на эти нужды. 
Обращайтесь к исполнительной власти или к районным депутатам, в конце концов. 
У вас достаточно полномочий. Вы разве не чувствуете — мир меняется! На суббот-
никах далеко не уедешь. Надо и самим учиться эффективно работать.
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пРоДоЛжЕНиЕ ТЕМЫ СТАРоНКІ ГІСТоРЫІ

Нашы 
«магдэбургцы»
Вось сустрэўся толькі-толькі з кнігай 

паэта і публіцыста Яўгена Гучка 
«Беларусь у магдэбургскім праве» і 

спяшаюся падзяліцца ўражаннем. Гэта 
ж такая цікавая і адметная старонка ў 

багатай гісторыі Бацькаўшчыны, пра 
якую мала хто і ведае! Тут паэт —  

у ролі глыбокага даследчыка даўніны, 
якая не страціла свайго актуальнага 

гучання і зараз.
Магдэбургскае права — сімвал вольнасці, узор адной з найбольш 

вядомых еўрапейскіх сістэм гарадскога самакіравання, што склалася ў 
XII—XIII стагоддзях у нямецкім горадзе Магдэбургу і стала прывабнай 
для многіх дзяржаў. Гэтае права юрыдычна замацавала поспехі гараджан 
у барацьбе з феадаламі за самастойнасць, правы на самакіраванне, 
уласны суд, зямельную уласнасць, вызваленне ад большасці былых 
павіннасцяў. Гараджанін рабіўся вольным ад феадальнага прыгнёту і ў 
пэўным сэнсе крыху нагадваў калгасніка, якому ўдалося ўцячы ў горад 
са сталінскага калгаса. Але ж і сталінскі горад быў таксама апірышчам 
махровага феадалізму, а то і рабства…

Магдэбургскае права атрымала шырокае распаўсюджванне ў 
Цэнтральнай і Усходняй Еўропе, яно было перанята большасцю гарадоў 
Усходняй Германіі, Усходняй Прусіі, Сілезіі, Чэхіі, Венгрыі, Польшчы і 
нашай тагачаснай дзяржавы — Вялікага Княства Літоўскага.

Гарадам і мястэчкам, што атрымалі такое права, калі знаходзіліся ў 
складзе ВКЛ, магдэбургскае права давалі вялікія князі. Прычым пад 
увагу браліся і мясцовае звычаёвае права, а пазней — палажэнні 
Статутаў ВКЛ. Адпаведна тым граматам населеныя пункты атрымлівалі 
ўласныя гербы. Неад’емным атрыбутам, знакам самастойнасці і 
палітычнай вольнасці горада была ратуша, якая звычайна будавалася на 
галоўнай (рыначнай) плошчы ці набярэжнай, калі горад быў партовым.

У ліку першых у ВКЛ магдэбургскае права атрымала яго тагачасная 
сталіца Вільня (1387 г.). Адносна ж гарадоў і мястэчак Беларусі ў 
сённяшнім геаграфічным раскладзе гэтае права мелі больш за 70 з іх. 
Калі ж браць пад увагу, што некаторыя часткі этнічных беларускіх земляў 
цяпер уваходзяць у склад тэрыторый нашых суседзяў — Расіі, Украіны, 
Польшчы, Літвы, Латвіі, то ўсіх вольных паселішчаў было каля 100! Сярод 
ліцвінскіх гарадоў і мястэчак з гэтага складу можна назваць Невель, 
Себеж, Смаленск, Раслаўль, Дарагабуж, Старадуб, Крынкі, Вільню і 
шмат іншых.

Але далей мяжы паміж ВКЛ і Масковіяй магдэбургскае права 
распаўсюджання не мела, бо проста не было ўмоў для яго існавання. 
Там была ўжо дрымотная Азія — татара-мангольшчына з паняволенымі 
народамі Паволжа, Урала, Сібіры, Поўначы і Далёкага Усходу. Да канца 
XVIII стагоддзя за лінію мяжы паміж Еўропай і Азіяй прымаліся ўсё больш 
усходнія рубяжы Днястра, Дняпра і Дона. У другой палове таго ж 
стагоддзя нямецкі навуковец Пётр Сіман Палас (1741—1811 гг.), 
здзяйсняючы мару і працягваючы намаганні Пятра I (вядома, не без 
ганарараў), прапанаваў праводзіць мяжу паміж Еўропай і Азіяй спачатку 
па Волзе, а потым, як яна і лічыцца цяпер, па Урале, па гарах, рацэ і г.д. 
Еўропа — зноў жа за пэўныя ўзнагароды — гэтую прапанову немца 
прыняла. І сёння маем тое, што маем. Дарэчы, той жа Палас у 1767 
годзе ў 26-гадовым узросце быў абраны членам Пецярбургскай акадэміі 
навук і канчаткова пераехаў у Расію, атрымаўшы шмат прывілеяў і 
прэферэнцый.

Магдэбургскае права на нашых землях было скасавана паводле 
ўказаў расійскай імператрыцы Кацярыны II: у Магілёўскай губерні — у 
лістападзе 1775 г., у Мінскай — у маі 1795 г., у Заходняй Беларусі — у 
снежні 1795 года. Як бачым, непажаданае для Расіі права на гарадское 
самакіраванне на тэрыторыі нашых продкаў, якое распаўсюджвалася 
сістэмна, паступова з захаду на ўсход, потым — гэткім жа чынам, толькі 
па-варварску, метадычна-гвалтоўна — вынішчалася з усходу на захад… 
Вядома, які лёс напаткаў гарадскія гербы і ратушныя збудаванні: іх 
мянялі, падганялі пад расійскі капыл. Ратушы перабудоўвалі, часам 
амаль руйнавалі, як і цэнтральныя часткі Брэста ці Бабруйска, каб не 
нагадвалі аб еўрапейскай мінуўшчыне. Узводзілі на іх месцы крэпасці, 
вязніцы, турмы, з дапамогай якіх душылі паўстанні паняволенага краю. 
Жыхароў мястэчак, дзе магдэбургскае права было скасавана, новыя 
ўлады імкнуліся перавесці ў стан прыгонных сялян, імкнуліся адлучыць, 
адпрэчыць ад Еўропы.

Але ж мы засталіся і застаёмся Еўропай! А пра Еўропу і яе стаўленне 
да Расіі вельмі выразна пісаў Ф.Дастаеўскі (дарэчы, этнічны ліцвін) у 
сваіх «Дневниках за 1876—1877 гг.: «Для Европы Россия — недоумение, 
и всякое действие ее — недоумение, и так будет до самого конца».

Чым жа адметны нашы былыя беларускія «магдэбургцы»? Што тут 
можа прыцягнуць увагу сёння? Вядома, варта ў першую чаргу не 
абмінуць тыя гарады і мястэчкі, якія зараз абыдзены турыстычнымі 
маршрутамі, аб якіх мала ці недастаткова ўзгадваюць не толькі ў глянца-
вых выданнях, але, як кажуць, і ў простым папяровым друку, а таксама ў 
радыё- і тэлеэфірах. А там, несумненна, знойдзецца інфармацыя аб 
цікавейшых аб’ектах, неардынарных асобах, знакавых падзеях даўняй 
пары, пра якую карысна ведаць усім, хто не абыякавы і да надзённых, 
сучасных праблем. Аб феноменах буйнога і меншага маштабу, але ўсё 
роўна значнага, і даюцца ў кнізе Яўгена Гучка некаторыя звесткі: яны 
тычацца назваў паселішчаў, гісторыі, культуры, архітэктуры, літаратуры і 
іншых галін жыцця грамадства і асобы.

Выданне добра ілюстравана і мае выдатнае мастацкае афармленне. 
Яно разлічана на шырокае кола чытачоў.

Міхась АМЯЛІШКА, педагог, пісьменнік.
Гродна.

Анатоль ЗЭКАЎ
А што ён  
новага 
прынёс?
Вось настае ён, новы год.
А што змянілася, скажы?
Няўжо паменела турбот,
Ці, можа, лепей сталі жыць?

Усё ў нас так, як і было:
Не горш як быццам і не лепш.
Сядзіць без грошай зноў сяло,
І ў горадзе — праблем не менш.

У крамах цэннікі ў цане
Ўгалоп ляцяць — як рысакі,
І гора топяць у віне,
Ў пад’езд забегшы, мужыкі.

Жыве дзяржава-вінакур.
А як астатнім жыць, аднак?
Вярхі паслухаць — дык ажур,
А насамрэч хіба ўсё так?

Сярод бядот,
Сярод згрызот
Люляем свой няўсцешны лёс.
Вось і настаў ён, новы год.
А што ён новага прынёс?

Новы год
Чакаем мы яго, як свята,
бадай, ніводнага прыход.
Хаця чаму, здаецца, рады?
Яшчэ адзін пражыты год...

І ўсё-ткі ёсць свая магічнасць,
бы скрыты генетычны код,
у гэтай прыцягальнай лічбе,
што пачынае новы год.

Яна, падводзячы рахубы,
на новы круг выводзіць нас,
і кожны верыць — Божа любы! —
у самы лепшы дзень і час.

Таму і Новы год — падзея,
што дні завязаны, як куль.
А гэта шчасце — жыць надзеяй,
што ўсё наперадзе пакуль!

ПРА АўТАРА. Анатоль 
Мікалаевіч Зэкаў нарадзіўся  20 
студзеня 1955 года ў вёсцы 
Патапаўка Буда-Кашалёўскага 
раёна Гомельскай вобласці. 
Беларускі паэт, празаік.

пЕРАДСвЯТоЧНАЕ

Вялікі беларус

Эту воду пить невозможно!
В «Народной Воле» за 13 декабря была напечатана статья В.Шалейниковой «Кому не нужны артезианские скважины?». Ваша редакция  

всегда находит тему, о которой, как правило, власть предпочитает молчать. Вопрос обеспечения чистой водой стал очень актуален.  
Чистая вода — это здоровье людей и всего живого на земле. Беларусь обладает огромными запасами воды — пресной и минеральной. Но до сих 

пор не научилась использовать это природное богатство. Построенная в советское время система водоснабжения устарела, требует 
реорганизации, реконструкции и серьезного обновления.

Берегите женщин!
В канун Нового года хочу сказать самые искренние и благодарственные слова нашим женщинам!

Ці скончылася 
крымінальная 

справа Таццяны 
Бандарчук?

«Народная Воля» паведамляла, 
што на былога дырэктара цырка 
Таццяну Бандарчук завялі 
крымінальную справу. Чым яна 
скончылася? Ці быў суд?

Леанід ГУК, Баранавічы.

Як днямі стала вядома, Следчы 
камітэт скончыў расследаванне спра-
вы ў дачыненні Таццяны Бандарчук. Як 
паведамляе прэс-служба Следчага 
камітэта, экс-дырэктар цырка актыўна 
супрацоўнічала са следствам, 
поўнасцю кампенсавала матэрыяль-
ныя страты і прызнала сваю віну. Цяпер 
яна просіць, каб яе вызвалілі ад 
крымінальнай адказнасці.

Рашэнне аб памілаванні звычайна 
прымае кіраўнік дзяржавы.

Вера ВІР.

Вот это да!
Недавно приснился страшный 

сон. Проснулся утром весь в поту. 
Привиделось,  что в магазинах… 
ничего не подорожало…

Виктор ЛАТУШКО.
Минск.

Зачем нам 
столько  

госканалов?
У меня и моих знакомых накопи-

лось немало вопросов к тем, кто 
правит нашей страной. Вот лишь 
некоторые из них.

Чиновники много говорят о соци-
альном устройстве государства, 
обещают, что к концу года инфляция 
будет составлять лишь 10—12 про-
центов. С какого потолка они берут 
эти данные, если услуги (стирка, 
ремонт обуви, парикмахерские услу-
ги и многое другое) с марта подоро-
жали на 80—100 процентов?

Как можно выжить на стандарт-
ную пенсию, если на день, как ни 
крути, не выходит даже два долла-
ра?

Мы все много лет делаем отчис-
ления на капитальный ремонт. И вот 
теперь наш дом наконец — через 45 
лет — поставили на капремонт. Но, 
как оказалось, многие работы надо 
оплачивать из собственного карма-
на! Зачем тогда нужны были эти 
отчисления? На что идут эти огром-
ные суммы, которые есть у каждого в 
жировке?

Зачем нам столько государ-
ственных телеканалов, которые еще 
и собственных корреспондентов 
отправляют во многие страны мира? 
Все равно ведь по всем кнопкам кру-
тят почти одно и то же…

Если в государстве мало 
средств, зачем возводить дворцы 
независимости? Мы же не нефтя-
ная республика, может, надо жить 
скромнее?

С уважением —
Л.ЛЕБ.
Минск.

Может, лучше просто перейти  
в режим ожидания смерти?

Стране 
нужны 
умные, 

сильные и… 
трезвые!

Я очень благодарна Елене 
Молочко за статью о курении. И была 
бы еще больше благодарна за  
материал о сквернословии. Еще хоте-
лось бы больше видеть материалов об 
алкоголизме. 

На мой взгляд, власть не сменится 
на более человечную, если в стране 
будет недоставать трезвых людей. А 
нетрезвые люди сумеют дискредити-
ровать любую разумную идею. Стране 
нужны мыслящие, крепкие умом и 
телом мужчины, чтобы будущая власть 
была сильной и гуманной.

Некоторые противники антиалко-
гольных действий приводят в качестве 
аргумента якобы неудачность горба-
чевской кампании. На самом деле это 
не так. Мне приходилось читать, что 
снизилась и аварийность на дорогах, и 
травматизм на работе, и смертность 
от сердечно-сосудистых заболеваний. 
Заранее благодарю, если в будущем 
году в «Народной Воле» будет больше 
материалов на эту важную тему…

С пожеланием успехов — 
Елена БЕЗЫМЯННАЯ.

Минск.

вАС ЦІКАвІЦЬ…

АбзАЦЕМ

У правительства одна отговорка — недостаток 
финансирования. На убыточные хоккейные 
дворцы деньги есть. А во сколько обошелся 

народу Дворец Независимости? Грандиозная 
стройка за два года! Такими бы темпами жилье 
строили!

Если бы чиновники пошевелили мозгами, 
можно было бы наладить экспорт чистейшей 
воды и получить огромные средства, которых 
так не хватает…

Когда-то Минск славился артезианской 
водой. В последние годы это утрачено. Новая 
власть не придает этому должного значения. 
Конечно, у чиновников в коттеджах и госдачах из 
кранов течет чистая вода, многие имеют соб-
ственные скважины. И течет она по нержавею-
щим трубам.

Микрорайон «Масюковщина» полностью 
обеспечивается водой из поверхностных водое-
мов. Пить ее невозможно! Но кого это волнует? 
Забота о здоровье у нас только на бумаге.

Белорусы — народ молчаливый, терпели-
вый, на все согласный. Это не Украина. Но так 
безразлично относиться к этому вопросу нель-
зя! Грязная вода нанесет невидимый, но непо-
правимый вред здоровью людей, а тем более 
детям. Мало Чернобыля?!

Надо искать людей, которые могли бы проя-
вить себя в борьбе за чистую воду. А со временем 
и остальные поймут, что чистая вода — здоровье, 
так как человек на 70 процентов состоит из воды, 
которую надо постоянно пополнять, только не 
той, которую мы сейчас пьем. Пока не говорим о 
ржавых трубах, по которым проходит неблизкий 
путь даже артезианская вода. И о многих других 
нюансах. Но это уже другой вопрос…

Галина ДЕМЧУК,
Анастасия ТЕРЕХОВА,

Николай ПЕТРОЧЕНКО,
Лидия МАЗУР,
Анна КЛИМУК.

Минск.

НАбоЛЕЛо...

…В 2000 году я заболел рассеян-
ным склерозом. Стало падать зрение. 
Через 6 лет, в марте 2006 года, мне 
дали II группу инвалидности по зрению. 
Пришлось продать не только компью-
тер, но и машину (а мой водительский 
стаж на это время составлял 18 лет). 
Чего греха таить: впал в глубочайшую 
депрессию, жить не хотелось. Было мне 
всего 44 года…

Через несколько лет узнал, что 
существует специальная говорящая 
компьютерная программа для незря-
чих, позволяющая им работать слепым 
методом за компьютером. Я воспрянул 
духом, купил ноутбук, записал в обще-
стве инвалидов по зрению эту програм-
му, изучил и в конце концов освоил ее. 
Но болезнь прогрессировала, без 
помощи посторонних я не мог выйти на 
улицу, моя жизнь стала замыкаться в 
четырех стенах. Некоторые от такой 
безысходности уходят в себя, начинают 

пить. Я старался держаться и пытался 
себя хоть чем-нибудь занять. Но что 
может полуслепой человек? Собирать 
выключатели? Как говорят в рекламе, 
глаза не видят, а руки делают? Можно 
было бы попробовать, но я ж без посто-
ронней помощи из дома выйти не могу… 
Я решил попробовать писать. Хотя 
вполне допускаю, что никакими особы-
ми талантами к писательству не обла-
даю, но не пить же водку… Слепым 
методом набирал текст книги на ком-
пьютере, около года пыхтел, мучался, 
но в итоге написал книгу «Розыгрыши и 
анекдоты». Обратился в Союз писате-
лей Беларуси, что на Фрунзе, 5. Они 
мне помогли издать мою книгу. Спасибо, 
кстати, что помогли.

Но когда книга была готова, мне 
позвонили и сказали: «Приезжайте и 
забирайте свои книги». Для меня это 
была неприятная новость. Я думал, что 
распространением книг занимается 

издательство. Но, оказывается, это 
издательство только печатает книги, а 
реализацией книг ты должен занимать-
ся сам! Для меня это было просто шоки-
рующее известие. Как я, инвалид по 
зрению, буду носиться по Беларуси со 
своими несчастными книжками и 
думать, кому их продать? Мало того, 
что я отдал 2 миллиона рублей за изда-
ние книг, так еще должен их сам куда-то 
пристроить… 

Я привез 100 своих книжек в 
«Белкнигу», но, оказалось, что они возь-
мут у меня не все книги для последую-
щей реализации на территории 
Беларуси, а только 20! А остальные мне 
посоветовали раздать друзьям и знако-
мым. Друзьям и родственникам я, 
конечно, раздал, но у меня их не так 
много, да и деньги, вложенные в книгу, 
хотелось бы хоть частично вернуть. 
Любопытно, что товароведы «Белкниги» 
все 20 книг отправили в мой родной 

город Барановичи! Ни одной книги на 
Минск или другой город Беларуси!

В торговом отделе «Белкниги» мне 
сказали, что я — неизвестный автор и 
они не могут принять у меня книги и 
продавать их в Минске. Только на пери-
ферии. Да уж, станешь тут известным, 
если твоих книг нигде нет, а пристроить 
их на реализацию — такая головная 
боль… Как выяснилось, прежде чем 
начать писать книгу, необходимо хоро-
шенько подумать: а оно тебе надо? 
Потому что, кроме тебя, твоя книга 
никому больше не нужна. И все будут 
стараться отпихнуться от тебя и твоей 
книги.

Одним словом, намыкался я. И 
теперь думаю: может, лучше бы я тупо 
пил водку и, тихо доживая свой век, 
перешел в режим ожидания смерти?..

С уважением  
Олег Николаевич СЕМАШКО.

г.Барановичи.

МУжСКой взГЛЯД

Давайте вспомним, как в страшные 
1990-е годы, когда тысячи семей оказа-
лись без средств к существованию, пока 
мы, мужики, материли власть за бутыл-
кой, они пошли работать на стройки, в 
уборщицы, «челночницы». Им нужно было 
вытянуть детишек и нас кормить.

В последнее время мы все чаще слы-
шим о женщинах-премьерах, женщинах-
президентах, председателях парламен-
тов. В Европарламенте чуть ли не поло-
вину мест занимают женщины! А почему 
у нас обе палаты парламента возглавля-
ют мужчины-пенсионеры? Разве у нас 
нет достойных молодых женщин? У нас 
много говорят о правах женщин, а на 
деле власть часто вспоминает о них лишь 
тогда, когда нужно правильно провести 
выборы.

Почему-то белорусское телевидение 
формирует образ женщины как объекта 
сексуального потребления. Вероятно, 
руководство ТВ считает, что по вечерам у 
голубого экрана собираются спившиеся, 
похотливые и тупоголовые «козлодое-
вы». Иногда появляются такие сценки, от 
которых покраснел бы и старик 
Мопассан…

Еще хочу спросить мужчин: как давно вы 
благодарили своих матерей, жен, подруг? 
Знаете, сколько в домах престарелых 
старушек-матерей при обеспеченных 
детях? А сколько мужчин бегают от уплаты 
алиментов? А сколько тех, у которых завелись 
большие деньги — и они кинулись менять  
старых жен на молодых? Благодар- 
ностью в данных случаях и не пахнет…

Знаменитый французский скульптор 
Огюст Роден прославился изображения-
ми обнаженных женщин. И когда его 
упрекнули, что он слишком много думает 
о женщинах, он ответил: «И буду думать! 
Разве есть на свете что-нибудь более 
важное, о чем стоит думать?..»

Роден прав! Нам, мужчинам, нужно 
каждый день не только думать о женщинах, 
но и благодарить их за каждый день и каж-
дую минуту, которую они посвящают нам. 

С Новым 2014 годом всех!
И… берегите женщин!

С уважением и благодарностью 
всегда влюбленный в вас —

Юрий ЯСИНСКИЙ,  
ветеран труда и спорта,

заслуженный тренер Беларуси.
Минск.

бЫЛо...

Шчыры вам дзякуй, паважаная Фаіна 
Ціханаўна, за артыкул «Не так», 
надрукаваны ў «Народнай Волі» за 1 
лістапада. Мне таксама балюча было 
чытаць той прыкры артыкул А.Астапенкі 
«БНФ — 25».

Той, хто ў тыя гады быў ужо 
самастойным чалавекам, меў розум і мог 
усведамляць усе падзеі часу і постаць 
Зянона Станіслававіча Пазьняка, не мог 
напісаць такую, прабачце, лухту. Але мне 
дзесьці па-чал авечы яго шкада, таму што 
гэтая злосць, напэўна, мае свае нейкія 
карані і наступствы.

Я ў тыя часы працавала настаўніцай у 
вясковай школе і з вэфаўскім 
радыёпрыёмнікам не разлучалася ні на 
працы, ні на полі, ні ў лесе. Тады ўсе 

парламенцкія сесіі можна было слухаць 
ад пачатку да канца. Гэта былі гады надзеі 
і ўздыму, так хацелася «людзьмі звацца»!

Асабіста пазнаёмілася з Пазьняком 
дзякуючы працы ў школе. У класе, дзе я 
была кіраўніком, вучыўся хлопчык з 
Чарнобыля, а на два класы ніжэй — яго 
сястрычка. Маці гэтага вучня распавяла 
мне такую гісторыю. Дзеці жылі ў бабулі 
недалёка ад Чарнобыля, за 7 кіламетраў. 
Пасля выбуху на АЭС жыхароў закрылі ў 
дамах у чаканні вывазу. Але Вася (так 
звалі майго вучня) неяк здолеў выбрацца 
з той старэнькай хаты, таму што быў 
вельмі кемлівы і цікаўны хлопчык. Ён улез 
на хлеў і назіраў, як верталёты тушылі 
станцыю бліскучымі мяшкамі.

Пасля вывазу Васева сям’я апынулася 

ў нашым калгасе. Неўзабаве прыйшлі на 
школы першыя пуцёўкі на аздараўленне 
дзяцей Чарнобыля. Аднак чыноўнікі ад 
адукацыі ціхенька вырашылі 
распарадзіцца тымі дзвюма пуцёўкамі па 
сваім разуменні, гэтым дзеткам яны не 
дасталіся. Калі мне гэта стала вядома — у 
якія дзверы я не грукала толькі, прайшла 
ўсе інстанцыі, але ўсё было дарэмна.

Тады я звярнулася ў Вярхоўны Савет 
да Зянона Станіслававіча. Сядзела цэлы 
вечар над лістом яму і плакала ад 
крывадушша людзей, што займаюць 
высокія пасады. Адразу атрымала ад яго 
адказ, у якім ён сказаў, што занатаваў 
прозвішча дзяцей і перадаў Грушавому, 
які ўзначальваў фонд «Дзеці Чарнобыля». 
Пуцёўкі прыйшлі імянныя, і дзеткі паехалі 

на аздараўленне. Шкада, але таго 
хлопчыка Васі ўжо няма. У росквіце сіл ён 
пайшоў з гэтага жыцця.

Потым Пазьняк прыязджаў да нас у 
Пінск. Але ж прабіцца да яго, каб 
падзякаваць асабіста, было немагчыма, 
таму што ўся зала была перапоўнена, 
людзі занялі ўсе праходы, а пасля сходу 
кожны хацеў паціснуць яму руку. Я 
перадала толькі запіску.

Яшчэ раз вялікі дзякуй, Фаіна 
Ціханаўна, я згодна з кожным вашым 
словам у абарону Вялікага беларуса 
Зянона Станіслававіча Пазьняка, якому я 
зычу добрага здароўя, доўгіх гадоў жыцця 
і вяртання на Радзіму!

Раіса Міхайлаўна ЛОПУХ.
Пінскі раён.

РАКУРС

хоЧУ СпРоСиТЬ...
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«Смяротнае пакаранне 
ніколі не можа быць 

апраўдана»
вярхоўны камісар еўрасаюза па пытаннях знешняй 

палітыкі і бяспекі Кэтрын Эштан выказала шкадаванне 
з нагоды смяротнага прысуду, вынесенага Мінскім 

абласным судом Эдуарду Лыкаву.
Паводле меркавання прэс-

службы Вярхоўнага камісара ЕС, 
Эштан усведамляе сур’ёзнасць 
злачынстваў асуджанага, аднак мяр-
куе, што «смяротнае пакаранне ніколі 
не можа быць апраўдана».

«Еўрапейскі Саюз выступае 
супраць вышэйшай меры пакарання 
пры любых акалічнасцях. Смяротнае 
пакаранне з’яўляецца жорсткім і бес-
чалавечным пакараннем, якое не ў 
стане дзейнічаць як стрымліваючы 
фактар і ўяўляе сабой непрымальнае 
адмаўленне чалавечай годнасці».

Эштан заклікала «Беларусь, 
адзіную краіну ў Еўропе, якая дагэ-
туль прымяняе смяротнае пакаран-
не, далучыцца да глабальнага мара-

торыя на такі від пакарання ў якасці першага кроку да поўнага скасавання».
Як паведамлялася, 17 снежня Мінскі абласны суд прысудзіў да вышэйшай 

меры пакарання 53-гадовага Эдуарда Лыкава, якога абвінавачвалі ў пяці эпізодах 
забойстваў у стане алкагольнага ап’янення. Прысуд агучылі 26 лістапада 2013 
года. Пад следствам Лыкаў з 2011-га. Ён падаў на прысуд касацыйную скаргу.

Кошты на газ пакуль 
прыблізныя

Цана на расійскі прыродны газ для Беларусі ў 2014 годзе 
будзе на ўзроўні 167 долараў  за 1 тысячу куб. метраў. 

Пра гэта заявіў журналістам намеснік міністра энергетыкі Беларусі Віктар 
Каранкевіч. Як паведамляе belta.by са спасылкай на словы міністра, дадзе-
ная лічба з’яўляецца арыенціровачнай і дакладна стане вядомай 1 студзеня 
2014 года.

Зніжкі — толькі для 
юрыдычных асоб

Зніжэнне тарыфаў на электраэнергію для юрыдычных 
асоб чакаецца ў Беларусі ў 2014 годзе.

У Міністэрстве энергетыкі адзначаюць, што тарыфы будуць зніжаны ў 
сярэднім да 13 цэнтаў за 1 кВт.гадз. Далейшае зніжэнне тарыфаў на 
электраэнергію для юрыдычных асоб будзе ажыццяўляцца па меры сыходу ад 
механізмаў датацый насельніцтву. «У рамках паступовага сыходу ад перакрыжа-
ванага субсідзіравання будуць адшуквацца магчымасці для зніжэння тарыфаў па 
прамысловасці», — цытуе агенцтва «Бізнес-навіны» прадстаўніка міністэрства.

Паўмільярда долараў 
на АЭС

назіральны савет расійскага «внешэкономбанка» прыняў 
рашэнне аб адкрыцці ўраду Беларусі крэдытнай лініі да 

500 мільёнаў долараў на тэрмін да 8 гадоў.
«Крэдытныя сродкі будуць накіраваны на фінансаванне авансавых плацяжоў 

па праекце будаўніцтва Беларускай АЭС, — паведамляе прэс-служба банка. — 
Агульны кошт праекта складае каля 9,7 мільярда долараў».

Купіце завод!
Беларусь прапанавала «роснефти» купіць Мазырскі нПЗ. 

умовай прыватызацыі стане павелічэнне аб’ёмаў 
нафтаперапрацоўкі на гэтым прадпрыемстве.

Па словах віцэ-прэм’ера Пятра Пракаповіча, як перадае interfax.by, 
Беларусь прапанавала «Роснефти» павялічыць да 2020 года перапрацоўку 
нафты да 20 мільёнаў тон у год як адну з умоў магчымай прыватызацыі 
Мазырскага НПЗ.

«Гэта значыць, гутарка ідзе пра тое, каб частку нафты, якая цяпер 
пастаўляецца ў Еўропу, перапрацоўваць у сябе», — падкрэсліў Пракаповіч. Ён 
растлумачыў, што ў выніку вырабленыя нафтапрадукты будуць рэалізоўвацца на 
ўнутраным рынку Мытнага саюза ў якасці імпартазамяшчэння і прадавацца за 
мяжу. На думку віцэ-прэм’ера, расійскі бок прыме рашэнне на працягу месяца. 
Па яго ацэнках, у выпадку рэалізацыі праекта эканамічны эфект складзе 4 
мільярды долараў.

Дадуць ці не дадуць?
Пытанне аб выдзяленні Беларусі шостага траншу 

крэдыту антыкрызіснага фонду еўразЭс можа быць 
вырашана ў I квартале 2014 года.

Пра гэта паведаміла старшыня праўлення Нацыянальнага банка Надзея 
Ермакова.

Раней у Беларусі планавалі атрымаць апошні транш на 440 мільёнаў долараў 
крэдыту АКФ ЕўрАзЭС да канца бягучага года, аднак пасяджэнне Савета АКФ 
ЕўрАзЭС, якое раней было запланавана на 10 снежня, пакуль перанесена на 
няпэўны час.

пАзІЦЫЯ

анатолий Тарас:
«Были бы крестьянские кости, а 
интеллигентское мясо нарастет»

недавно в Минске состоялась научно-практическая конференция «Трансформации ментальности  
белорусов в XXI веке». По ее итогам я задала несколько вопросов модератору конференции, известному 

историку и писателю, общественному деятелю анатолию Тарасу.
— Анатолий Ефимович, я постав-

лю вопрос, наверное, не научно, 
ребром: что вам нравится в сегод-
няшнем характере наших соотече-
ственников? И что не нравится?

— На такой вопрос ответить непро-
сто, хотя наша конференции была  посвя-
щена в значительной мере поиску ответа 
на этот вопрос. Белорусов, как всякий 
народ, трудно характеризовать в целом. 
В каждом  народе есть великие люди и 
отщепенцы, гении и идиоты, герои и под-
лецы. Ученые-психологи (а ментальность 
— это психологический вопрос) говорят 
о тенденциях, о том, что преобладает. У 
нас тенденция такова, что белорусы — 
крестьянская нация. Примерно половина 
горожан сейчас — горожане в первом 
поколении. А крестьяне всего мира оди-
наковы. Но если крестьянство Европы 
переживало процесс массового пересе-
ления в города 150—200 лет назад, то мы 
его проходим только сейчас. Поэтому, 
когда говорят о негативных чертах бело-
русов, хочу подчеркнуть — это черты не 
нации, а класса. Класса крестьян. Они 
трудолюбивы, упорны, приземлены. У 
крестьян социальный, материальный 
интерес преобладает над духовно-
культурным. Есть, конечно, традицион-
ная культура, но это традиция, не творче-
ство. Крестьяне скупы — все ж своим 
горбом добиваются они всего! 
Завистливы — иди, поработай, как я!

— Картина непривлекательная...
— Я отношусь к этому совершенно 

спокойно. Это нормально. Это не есть 
признак изъяна у белорусов, просто мы 
запоздалая в своем развитии нация. 
Политически мы складываемся только 
сейчас — и это не лично мои выводы, это 
уже общее место. Но самое главное дру-
гое. У нас есть независимое государство. 
Оно развивается. Я так скажу: были бы 
крестьянские кости, а интеллигентское 
мясо нарастет, дайте время.

 — Но можно ли в начале XXI века 
повторить путь строительства нацио-
нального государства, который все 
прошли еще в XIX веке?

 — Вопрос дискуссионный, высказы-
ваются разные точки зрения. Лично я 
считаю, что мы проходим этот путь уско-
ренно. Сейчас вообще время ускори-
лось. Взять процесс урбанизации: Европа 
урбанизировалась весь XIX век. А бело-
русы прошли его за 25 лет! В четыре раза 
быстрее.

 — Верно. Но некоторые психоло-
гические характеристики горожан 
появляются у нас тем не менее с запо-
зданием или еще не появились вооб-
ще. Например, способность и жела-
ние четко транслировать власти 
общественное мнение. Вы согласны?

— Мы часто ориентируемся на высо-
коразвитые страны, где выражение 
общественного мнения происходит по 
устоявшимся каналам, как, например, 
массовые манифестации. В Париже я 
видел колонну, где были и клоуны, и люди 
на ходулях с шарами и дудками. А вече-
ром по телевизору узнал, что это было не 
праздничное шествие, а студенты и про-
фессора выражали свое недовольство 
реформой высшего образования. У них 
так принято. У нас же любое шествие 
ассоциируется прежде всего с антипра-
вительственными выступлениями. У нас 
вообще всё «или — или», середины не 
бывает. Общественное мнение как взаи-
модействие общественности и власти — 
власть должна слышать голос народа, а 
народ должен говорить — так вот это 
взаимодействие отсутствует. Причем и 

народ не привык к диалогу, и власти не 
привыкли слушать народ. Они слушают 
вышестоящих начальников. И это почти 
на генетическом уровне.

— А общественно-политическая 
солидарность? Ее ростки, по-вашему, 
усилились за годы независимости и 
урбанизации?

— По-моему, пока все-таки преоб-
ладает крестьянская позиция «мая хата з 
краю, галоўнае, каб мяне не чапалі». 
Именно потому, что большинству присущ 
крестьянский индивидуализм. У нас, как 
и 100 лет назад, в обществе материально-
социальные интересы резко преоблада-
ют над культурно-духовными. Это было 
характерно и во времена «Нашай Нівы», и 
во времена БНР, и во время «корениза-
ции — белорусизации» сверху с 1924-го 
по начало 1930 года. И это будет до тех 
пор, пока не станет определяющей пси-
хология человека городского — не по 
месту рождения, а по складу ума. 
Человека, которого сама его работа 
заставляет быть коллективистом, соли-
даризироваться хотя бы с членами той 
малой группы, где он работает. Не люблю 
давать прогнозы, но все же смею думать, 
что на городскую нацию мы будем похо-
жи через поколение, лет через 25. 
Внутренне. Внешне-то у нас уже сейчас 
лучше, чем в некоторых странах Европы. 
И чище, и народ доброжелательнее, и 
уровень жизни выше, если брать 
Румынию или Болгарию.

— На государственном уровне 
часто транслируется мысль, что у 
белорусов особый путь. Думаете, это 
уже укрепилось в народном созна-
нии?

— Да, думаю, укрепилось. Как пока-
зывают опросы — и это звучало на нашей 
конференции — численно преобладают 
люди, которые считают «мы сами по 
себе», «мы особые», независимо от того, 
хотят они дружить с Россией или же с 
Европой. Эта идея укрепляется неуклон-
но. И даже молодежь, в которой мало 
национального в отличие от старшего 
поколения, которая готова работать и в 

России, и в Германии, и ничего плохого в 
этом не видит, — так вот даже она все-
таки за «особость».

— Но наш «особый путь» чаще 
всего как раз не хвалят, а считают 
«заповедником СССР».

— Оценки такого рода чрезвычайно 
политизированы. Навязывается шаблон, 
что Беларусь переживает жестокий эко-
номический кризис. Может быть. Но я 
беспрерывно езжу по стране, встреча-
юсь с народом — Гродно, Витебск, 
Могилев, Жодино только за последние 
полтора месяца. Я вижу, что везде лес 
кранов, идет бурное строительство, по 
улицам ездят тучи новеньких машин. 
Около городов множество коттеджей. В 
городах чистота. Магазины завалены 
товарами, люди добротно одеты. Это 
что, кризис? Нет. А слова о заповеднике 
— это сгущение красок. Констатирую это 
не как чей-то сторонник, это объективная 
реальность. В Беларуси не все так плохо, 
как пытаются изображать и на Западе, и 
на Востоке. Другой момент. Есть такая 
страна в Евросоюзе — Греция. Там пар-
ламентаризм и капитализм, а какой 
жестокий кризис! И какими авторитарны-
ми методами с ним борются! У нас, 
конечно, много родимых пятен, но в 
Беларуси, как ни в одной другой бывшей 
союзной республике, попытки реформ 
встретили глухое, но очень мощное 
сопротивление народа. И мы это призна-
ли на конференции. У нас более полови-
ны населения против перемен. Я не гово-
рю, правы они или не правы, но — так 
люди настроены!

— Это как раз понятно, у нас у 
каждого единственная жизнь, кото-
рая проходит здесь и сейчас. И под-
жимать пояса «ради будущего» 
надоело.

— Политики этим недовольны — 
«народ отсталый»! А я говорю, что народ 
не хочет своими телами, ценой своего 
хрупкого благополучия прокладывать 
политикам путь к власти, путь в «Белый 
дом». Я в данном случае на стороне наро-
да. Конечно, политикам это не нравится.

— Что ж, приготовьтесь принимать 
стрелы критики вновь.

— Средний уровень расходов граж-
данина на личные нужды в Европе 13 
тысяч евро. В Беларуси же — 2330 евро 
на человека. Да, в 5 раз меньше... Но мы 
должны сравнивать себя не с Европой, 
не с княжеством Лихтенштейн, а с сами-
ми собой двадцатилетней давности. Мы 
сейчас живем несравненно лучше. И это 
— правильная оценка.

— А вот стало ли с повышением 
уровня жизни у белорусов больше 
белорусскости?

— Я не согласен с теми, кто говорит, 
что если не будет мовы, то и Беларуси не 
будет. Это неправда. Есть примеры дру-
гих стран, Ирландии, например, где на 
языке колонизаторов, на английском, 
разговаривает 97 процентов населения. 
А ирландцы в то же время такие национа-
листы... И у нас белорусскость во всем! 
Это и особенности нашей речи, и при-
вычки, и вкусы. Особенно это заметно, 
когда мы, белорусы, находимся вне дома, 
в другой, не местной аудитории.

— Какие несомненные ценности у 
сегодняшнего белоруса? Что нас объ-
единяет, кроме, как говорится, теле-
визора?

— Белорусов объединяет традици-
онный уклад жизни. Несомненно, на пер-
вом месте стоит семья, несмотря на 
многочисленные разводы, потому что 
под семьей у нас имеется в виду прежде 
всего большая родня — родители, 
братья-сестры, дети, а потом уже мужья-
жены. Итак, семья и ее добробыт. Это 
общее.

— А вот история? Объединяет ли 
она, наша прошлая большая общая 
судьба?

— Интерес к ней есть и очень боль-
шой. Но и это я объясняю семейными 
привычками. Дети любят слушать рас-
сказы о бабушках-дедушках. Это ведь не 
наигранно. И мы, как молодое государ-
ство, имеем такой же «детский» симптом: 
слушать рассказы о прошлом любит 
большинство. Особенно такие рассказы, 

в которых наши предки — люди достой-
ные, гордые, смелые. Институт белорус-
ской истории делает акцент именно на 
этом. Мы считаем, что на плаче, на рас-
сказах о том, как наших предков пороли, 
угнетали, далеко не уедешь. Народ хочет 
слушать о подвигах и героях!

— Вы согласны с мнением, что 
белорус по-прежнему сидит на стуле 
с кнопкой и говорит, что так и надо?

— Устарело! Это было, когда в обще-
стве преобладало чувство «только бы 
выжить!». Сейчас белорусы живут так 
хорошо, как никогда раньше не жили. 
Посмотрите, хорошую ремонтную брига-
ду не найти, потому что у них заказов на 
год вперед. Это что, от бедности, да? 
Люди ценят комфорт и красоту, и у них 
есть для этого средства. Но привыкли 
жаловаться, привыкли прибедняться. 
Крестьянская черта. Плюс суеверность. 
Впрочем, французский крестьянин тоже 
никогда не скажет, что живет замечатель-
но, боже упаси! Наоборот, акцентирует 
свои проблемы и трудности. И чем он 
отличается от белорусского крестьяни-
на? Мы просто нация крестьянская, не 
более того.

— Хотя, как ни странно, чувство 
оторванности от высокоразвитой 
Европы у нас не присутствует...

— А почему оно должно быть? Оно 
присуще только тем деятелям оппози-
ции, которые лишены кормушки. Вот 
они тоскуют по Европе. Потому что их 
могли бы чаще приглашать, а сейчас — 
редко. А народу это чувство не знако-
мо. Наш белорус, хозяйственный мужи-
чок, чувствует себя в Европе, почти как 
дома, — и это чистая правда. На своем 
уровне, конечно. Некоторые люди там 
работают, а очень многие ездят просто 
за покупками: машины, сантехника, 
одежда. Люди там еще и отдыхают, их 
дети — учатся. Однажды я пошутил к 
слову: «Ну, такое может быть только в 
Сингапуре...» А рядом стояла девушка, 
милая такая козявочка, я на нее и вни-
мания не обратил. И она отвечает: «Да, 
это правда... Я в Сингапуре была 8 
раз...» У нее там, видите ли, дела! Или 
вот у моего товарища внучка — 32 года, 
хореограф народного танца. Так где она 
только по контрактам не работала! 
Полмира объездила, сказала, что в 
Китае лучше всего. Но свою студию 
открыла все-таки в Лондоне, оставаясь 
гражданкой Беларуси. Какая оторван-
ность? Ее нет. Но вот у политиков, кото-
рые не у власти, такой комплекс, несо-
мненно, есть. Присущ он и значитель-
ной части творческой интеллигенции. И 
опять-таки не потому, что Европа для 
них закрыта, а потому, что их уровень 
творчества — местечковый. Не пригла-
шают их в Европу с таким уровнем.

— Какие у вас, Анатолий 
Ефимович, прогнозы о белорусской 
ментальности на XXI век?

— Я скажу про надежды — не про про-
гнозы. Я надеюсь, что в пределах жизни 
одного поколения придет тот момент, 
когда прекратятся споры о белорусской 
истории и все белорусы поймут, что у нас 
великая история и что мы великий народ. 
Другая тенденция — я вижу ее признаки, 
но не знаю, победит ли она: глобализации 
противостоят процессы регионализации. 
У нас это называется «тутэйшасць». Я 
надеюсь, что наша «тутэйшасць» напол-
нится новым содержанием, получат мощ-
ное развитие малые города и деревни. И 
что мы будем по-прежнему жить на своей 
земле своим умом.

Елена МОЛОЧКО.

бІзНЕС-НАвІНЫ

СУД

николай ЛОЗОвИК:
«Люди могут собирать 
подписи даже против 

угнетения роз зимой под 
целлофаном»

Подписи граждан Беларуси в интернете под петицией об отмене госпош-
лины имеют исключительно «познавательный интерес» и не повлияют на 
введение закона, даже если их будет миллион.

Об этом сказал секретарь Центризбиркома Беларуси Николай 
Лозовик.

— О сборе подписей против госпошлины на автомобили сообщил мой 
водитель, — цитирует ej.by Лозовика. — Но люди зря считают количество 
подписавшихся — никакой юридической силы этот документ не имеет. 
Интернет-пространство свободно, люди могут собирать подписи под любым 
воззванием, будь то даже протест против угнетения роз зимой под целлофа-
ном. Эти протесты выражают мнение граждан, за которым следит наше пра-
вительство, однако расцениваются они исключительно как опрос обществен-
ного мнения или социологическое исследование, не более.

Юридической силы подписи не несут, оснований для референдума или 
процедуры отмены закона не имеют. Пусть их соберут 100, 200 тысяч или 
больше, опросом общественного мнения они быть не перестанут.

Чтобы волеизъявление народа приобрело юридический вес, необходимо 
соблюсти предусмотренную процедуру.

В законодательстве существует понятие «законотворческая инициатива 
граждан». Для вынесения на рассмотрение парламента некоего законопро-
екта граждане должны создать и зарегистрировать инициативную группу и 
сформулировать вопрос, который выносят на рассмотрение парламента. 
Представленный законопроект должен пройти все необходимые согласова-
ния и экспертизы. Только после этого организуют сбор подписей. Собрав 
необходимое количество подписей, законопроект вносят на рассмотрение 
парламента. Но это еще не значит, что парламент проголосует «за».

Можно инициировать даже проведение всенародного референдума. Но 
обсуждения, затрагивающие бюджетную политику, на него выносить нельзя.

В интернете люди часто выступают под выдуманными именами. При сборе 
же подписей за внесение законопроекта необходимо указать фамилию, имя и 
отчество, паспортные данные и место проживания — человек должен быть про-
зрачным для законодателя и не выступать, скажем, как marsianin.

офиЦиАЛЬНо

Адных пасадзілі, а іншым — 
давядзецца раскашэліцца

справы кіроўцаў Канстанціна Глушко і андрэя самохіна 
разглядаў суд Ленінскага раёна сталіцы. 

Фармальна іх абвінавацілі па арты-
куле 23.4 Кодэкса аб адміністрацыйных 
правапарушэннях (непадпарадкаванне 
супрацоўнікам міліцыі). Але фактычна 
мужчын затрымалі за ўдзел у акцыі 
«Стоп-падатак». Канстанціна Глушко 
арыштавалі на 5 сутак, а справа супраць 
Самохіна развалілася, і з яго знялі ўсе 
абвінавачанні.

Акцыя адбылася ў пятніцу 20 снеж-
ня, таму затрыманым, як гэта заведзе-
на ў мінскіх міліцыянераў, давялося ў 
чаканні суда два дні і тры ночы правесці 
ў цэнтры ізаляцыі правапарушальнікаў 
на вуліцы Акрэсціна. Толькі ў панядзе-

лак затрыманых прывезлі ў суд. 
Нявысветленым засталося пытанне: 
чаму затрымалі менавіта гэтых кіроўцаў, 
бо тады ў пятнічны вечар на праспекце 
Незалежнасці ў самы час пік дзясяткі 
аўтамабілістаў запаволілі рух і пачалі 
націскаць на клаксоны сваіх аўто на 
знак пратэсту супраць увядзення нова-
га падатку на аўтамабілі. Таксама 
незразумела, чаму затрымалі толькі 
дваіх, а не 20 ці 40 чалавек. Але, як бы 
там ні было, у міліцэйскі пастарунак 
трапілі таксама былы палітвязень 
Аляксандр Францкевіч, які здымаў 
акцыю на свой мабільны, і дзяўчаты 

Наста Кухто і Наста Шатэрнік за тое, 
што заступіліся за хлопца. Наста Кухто 
за свой учынак мусіць заплаціць 650 
тысяч рублёў, а яе сяброўка — мільён 
300 тысяч рублёў. Аляксандр 
Францкевіч пакараны арыштам на 12 
сутак. Гэта не апошнія штрафы за 
акцыю — супрацоўнікі міліцыі распачалі 
масава складаць пратаколы на кіроўцаў 
за гукавыя сігналы. За гэта прадуглед-
жаны папярэджанні альбо штрафы да 
трох базавых велічыняў. 

Сёлета акцыя аўтамабілістаў, 
скліканая праз сацыяльныя сеткі, стала 
першай пасля двухгадовага перапынку. 
7 чэрвеня 2011 года першая маштаб-
ная акцыя супраць падаражання паліва 
«Стоп-бензін» так напалохала ўлады, 
што яны не сталі рэзка павышаць кошт 
паліва, ужыўшы тактыку паступовага 
павышэння. У выніку паліва падаражэ-
ла на столькі, на колькі было ім патрэб-
на, але пры гэтым была збіта хваля 
пратэстаў, бо на кожнае пяціпрацэнтнае 
павышэнне аўтааматары так не 
рэагавалі. Да таго ж многім удзельнікам 
пратэсту давялося заплаціць немалыя 
штрафы.

Сёлета кіроўцы пачалі пратэста-
ваць пасля таго, як петыцыю супраць 
новай дзяржпошліны, пад якой было 
сабрана больш за 78 тысяч подпісаў, 
улады назвалі «дэмагогіяй» .

Любоў ЛУНЁВА.
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ТАМ, в КиЕвЕ «воСТоЧНоЕ пАРТНЕРСТво»: вопРоСЫ и оТвЕТЫ

ЧТо ДАЛьШЕ?
В последнее время, особенно перед саммитом ЕС в Вильнюсе и после него, в СМИ было много публикаций о 

результатах, достигнутых «Восточным партнерством», и его перспективах. Так что же удалось сделать, 
выполняя эту программу, и каково ее будущее? Попытаемся ответить на главные вопросы, которые 

интересуют общественность.
Когда стартовало 

«Восточное партнерство?
В мае 2008 года Польша и Швеция 

предложили углубить отношения с 
восточными соседями. 7 мая 2009 
года на саммите Европейского Союза 
в Праге программа «Восточное пар-
тнерство» была запущена. Европейская 
комиссия приняла план «Восточное 
партнерство», предусматривающий 
расширение сотрудничества с бывши-
ми республиками Советского Союза. 
Речь идет об Украине, Молдове, 
Грузии, Армении, Азербайджане и 
Беларуси.

Какие основные 
направления 

сотрудничества были 
определены?

Партнерство предусматривает три 
основные области сотрудничества: соз-
дание зоны свободной торговли между 
этими странами и Евросоюзом; сотруд-
ничество в области энергетической без-
опасности, а также облегчение визового 
режима.

Чем было вызвано 
принятие такой 

программы?
Интересом этих стран к Европейскому 

Союзу, их большим желанием сблизить-
ся с ЕС. А некоторые заявляли о желании 
стать членами ЕС. К тому же стабиль-
ность соседей, взаимовыгодное сотруд-
ничество с ними — это основа и безопас-
ности, и процветания самого ЕС.

Какие были намечены 
планы по реализации 

этой программы?
Создавая «Восточное партнерство», 

Европейская комиссия предложила пять 
так называемых флагманских инициа-
тив:

— интегрированную программу 
управления границами;

— программу по энергоэффективно-
сти (региональные рынки электроэнер-
гии, возобновляемые источники энергии 
и др.);

— программу поддержки малого и 
среднего бизнеса;

— экологический менеджмент;
—  систему борьбы со стихийными 

бедствиями и катастрофами.
Интегрированная программа управ-

ления границами начата в сентябре 2009 
года. Среди ее экспериментальных про-
ектов — демаркация белорусско-

украинской границы, создание электрон-
ной системы обмена информацией 
между таможенными службами Украины 
и Беларуси, оборудование пограничных 
переходов Бавра и Баграташен (между 
Грузией и Арменией), а также строитель-
ство пограничного перехода Унгури—
Бронница (между Молдовой и 
Украиной).

Программа поддержки малого и 
среднего бизнеса включает содействие 
развитию кредитных рынков при помощи 
займов и гарантий Европейского инве-
стиционного банка и Европейского банка 
реконструкции и развития, менеджер-
скую поддержку и бизнес-консалтинг, а 
также создание сети связей между 
малым и средним бизнесом государств 
ЕС и ВП.

Что намечалось сделать 
по сближению стран 

шестерки с ЕС?
Реализация программы "Восточного 

партнерства" по  сближению стран-
партнеров с Европейским Союзом пред-
полагает сотрудничество по проблемами 
развития демократии, эффективного 
управления и стабильности. Эта про-
грамма охватывает вопросы, связанные 
с избирательными стандартами, свобо-
дой СМИ, борьбой с коррупцией, рефор-
мой государственной службы, сотрудни-
чеством в области правосудия и поли-
ции, мерами укрепления доверия и безо-
пасности.

С какими итогами 
пришли к Вильнюсскому 
саммиту по «Восточному 

партнерству»?
Армения и Азербайджан пока отка-

зываются подписывать соглашения с ЕС, 
Беларусь вместе с Казахстаном уже 
члены Таможенного союза с Россией. 
Грузия и Молдова в Вильнюсе парафиро-
вали соглашения с ЕС в рамках 
«Восточного партнерства».

Как одно из главных достижений 
ожидалось подписание договора об 
ассоциации Украины с ЕС. Работа в 
этом направлении велась более трех 
лет. Было сказано много слов о его важ-
ности и полезности для обеих сторон. 
Но буквально за неделю до подписания 
документа украинское правительство 
решило заморозить подготовку к под-
писанию договора с ЕС, одним из пун-
ктов которого было создание зоны сво-
бодной торговли между Украиной и 
Евросоюзом, аргументируя такой шаг 
интересами национальной безопасно-
сти и возможными экономическими 
потерями.

Что помешало 
реализации намеченного? 

В частности, что 
повлияло на изменение 

позиции Украины?
Многие видные политики открыто 

заявляют, что на потенциальных членов 
проекта «Восточное партнерство» оказы-
вает давление Россия, которая как про-
тивовес ЕС создала свой Таможенный 
союз, куда любыми способами и метода-
ми пытается втянуть бывшие республики 
СССР. Стоит напомнить, что Украина 
изменила свою позицию после встречи 
Януковича с Путиным, Армения отказа-
лась парафировать соглашение с ЕС 
тоже после визита Путина в Ереван.

Возможно, планы были 
слабо подкреплены 

финансами?
На развитие «Восточного партнер-

ства» в 2010—2013 годах было выделено 
2,5 миллиарда евро. Кроме того, 4,1 
миллиарда евро получено от европей-
ских финансовых институтов через 
Инвестиционный фонд соседства.

Что завтра?
По этому поводу высказывается 

немало предположений. Политика 
«Восточного партнерства» сегодня нуж-
дается в корректировке. Об этом заявил 
политолог, член Немецко-Украинского 
форума (Берлин) Александер РАР: 
«Надеюсь, что новое немецкое прави-
тельство, которое будет иметь большое 
влияние сейчас в Европе, сделает это. 
Проблема в том, что когда «Восточное 
партнерство» в сегодняшнем виде было 
создано, то «архитекторами» этой поли-
тики были Польша, Чехия, Англия и 
Швеция. Германия и Франция не прило-
жили на первой стадии руки к этому».

Какие перспективы видят 
европейские политики?

Главы государств Евросоюза на ито-
говом саммите в Брюсселе, который 
состоялся на днях, особое внимание уде-
лили программе «Восточного партнер-
ства». Впервые начиная с 2008 года ЕС 
четко продекларировал, что эта програм-
ма стала одним из приоритетнейших 
направлений политики Европы.

Главы Евросоюза высоко оценили итоги 
Вильнюсского саммита и развитие про-
граммы в последние полгода. Президент 

Еврокомиссии Баррозу заявил о «важности 
парафирования соглашений об ассоциации 
с Грузией и Молдовой» и подчеркнул, что 
«принципы Евросоюза в отношении своих 
партнеров остаются неизменными» и 
Евросоюз готов поддерживать своих «пар-
тнеров в процессе реформ».

Жозе Мануэль Баррозу ранее отме-
тил: «Молдова выполнила условия ЕС, и 
вот уже мы делаем предложение по без-
визовому режиму для граждан с биопа-
спортами. В отношении Азербайджана — 
упрощение визового режима. Сегодня мы 
узнали о готовности Беларуси вести пере-
говоры по безвизовому режиму — буду-
щая демократизация этой страны позво-
лит ей воспользоваться всеми преимуще-
ствами «Восточного партнерства».

По словам молдавского премьера, при-
соединение к ЕС позволит развивать инфра-
структурные проекты, больницы, культурные 
учреждения на территории Молдовы. «Это 
новые рабочие места в нашей стране. И мы 
не боимся, что потоки трудовых мигрантов 
переместятся из России в Европу».

Но премьер-министр Украины 
Николай Азаров придерживается друго-
го мнения. После визита Януковича в 
Москву и подписания там документов он 
заявил, что Россия спасла Украину, выде-
лив 15 миллиардов долларов.

ЕС оценивает общий объем кредитов 

и грантов, которые Украина могла бы полу-
чить в 2014—2020 годах, в сумму не менее 
19 миллиардов евро — при условии под-
писания соглашений с ЕС и МВФ.

Источник в ЕС сообщил, что это кон-
сервативная оценка, которая никогда не 
озвучивалась Украине в ходе перегово-
ров о заключении торгового соглашения. 
«Мы никогда не будем заниматься пока-
зухой или участвовать в соревновании по 
принципу «кто предложит больше денег», 
потому что суть нашего предложения не 
в деньгах», — сообщил источник.

Данная сумма мало отличается от 20 
миллиардов евро, которые, по словам 
премьер-министра Украины Николая 
Азарова, Киев хотел получить от ЕС в каче-
стве компенсации затрат, которые могло 
принести подписание соглашения с 
Евросоюзом.

А сколько миллиардов долларов при-
несла бы модернизация и перестройка по 
европейскому образцу экономике 
Украины? Вот и решайте, выиграла ли 
Украина или проиграла, поменяв запад-
ный вектор сотрудничества на восточный.

Что говорилось об 
Украине на саммите ЕС в 

Брюсселе?
Заявлено, что ЕС приостанавливает 

свое участие в переговорах по подписа-
нию Соглашения об ассоциации. ЕС 
хочет работать с Украиной, но не с 
нынешним руководством страны. По сло-
вам главы Еврокомиссии Жозе Мануэля 
Баррозу, «мы не видим стремления 
Киева подписывать Соглашение и не 
считаем нужным вести переговоры без 
четкой позиции наших партнеров».

«После ноябрьского саммита в 
Вильнюсе я сам дважды разговаривал с 
президентом Виктором Януковичем, 
Кэтрин Эштон приезжала в Киев, первый 
вице-премьер Украины Сергей Арбузов 
был в Брюсселе. По итогам всех этих 
переговоров мы не увидели четкой пози-
ции властей Украины по Соглашению об 
ассоциации», — заявил Баррозу.

Переговоры по подписанию Соглашения 
ясно показали, что процесс евроинтеграции 
Европа и власти Украины понимают 
по-разному. Для украинского руководства 
это прежде всего деньги, для Евросоюза — 
общечеловеческие ценности.

Президент ЕС Херман Ван Ромпей 
там же, в Брюсселе, выражая полную 
поддержку Евромайдану в Киеве, заявил: 
«Мы подтверждаем свое предложение 
Украине — предложение политической 
ассоциации, позволяющей этой стране 
модернизироваться и идти по пути демо-
кратии и процветания. В Соглашении 
речь идет не о деньгах, а о ценностях».

Подготовил к печати  
Сергей ИВАНОВ.

МЫСЛи вСЛУх ЧУЛi?

Не бойтесь нежности
Накануне Рождества Папа Римский Франциск дал интервью. Оно представляет 

интерес и для читателей «Народной Воли». Публикуем фрагменты из него.
— Что для вас Рождество?
— Это встреча с Иисусом. Бог всегда 

стремился к своему народу, он направ-
лял и берег его, обещал всегда быть 
рядом с ним. Во Второзаконии мы чита-
ем о том, что Бог шествует с нами, он 
ведет нас за руку, как отец ведет своего 
ребенка. Это прекрасно.

Для меня всегда Рождество было 
созерцанием посещения Богом своего 
народа.

— О чем говорит Рождество совре-
менному человеку?

— О нежности и надежде. Бог при 
встрече с нами говорит две вещи. Первая: 
имейте надежду. Бог никогда не закрыва-
ет дверей, он всегда распахивает их. 
Отец открывает нам двери. Второе: не 
бойтесь нежности. Когда христиане 
забывают о надежде и нежности, они 
становятся холодной церковью, которая 
не знает, куда идти, погрязает в идеоло-
гии, в светских отношениях. 

А Бог в простоте своей говорит 
тебе: иди вперед, я — Отец твой, и я 
не оставлю тебя своей милостью. 
Меня пугает, когда христиане теряют 
надежду и способность обнять и при-
ласкать. Может быть, поэтому, когда я 
заглядываю в будущее, я часто говорю 
о детях и стариках, то есть о наиболее 
беззащитных людях. Когда я был при-
ходским священником, я всегда ста-
рался быть добрым, особенно со ста-
риками и детьми. 

— Рождество часто представля-
ют как милую сказку. Но Бог родился 
в мире, где столько страданий и 
нищеты.

— Все это результат нашего вос-
приятия: бедняки, ребенок, который 
родился в нищете. Рождество не было 
вестью о социальной несправедливо-
сти, о бедности, это была радостная 
весть. Все остальное — последствия, 
созданные нами.

Рождество — это радость, религи-
озная радость, радость Бога, внутрен-
няя радость света и мира. Когда эта 
радость нам недоступна или мы нахо-
димся в такой человеческой ситуации, 
которая не позволяет нам ее осознать, 
то мы празднуем Рождество по-светски. 
Но есть разница между глубокой вну-

тренней радостью и светской весело-
стью.

— Это ваше первое Рождество в 
качестве Папы в мире, страдающем 
от войн и конфликтов.

— Бог никогда не делает непосиль-
ных даров тем, кто не способен их при-
нять. Он даровал Рождество потому, что 
мы все в состоянии понять его значение 
и принять его: от самых святых до самых 
грешных, от самых чистых до самых раз-
вращенных. Даже у развращенных есть 
эта способность: она, может быть, слегка 
заржавела, но она есть.

Рождество в наше время конфликтов 
— это воззвание Бога, который сделал 
этот дар. Захотим ли мы его принять или 
предпочтем другие подарки? Рождество 
в измученном войнами мире заставляет 
меня думать о Божьем терпении.

— Вы не раз встречались с тяже-
лобольными детьми. Что чувствуешь, 
когда видишь страдания невинных?

— Моим учителем жизни был 
Достоевский, и этот его явный и неявный 
вопрос всегда был в моем сердце: поче-
му страдают дети? Объяснения этому 
нет. Мне на ум приходит такая картина: в 

какой-то момент своей жизни ребенок 
начинает осознавать себя, но многого не 
понимает, чувствует свою беззащитность 
и начинает задавать вопросы папе или 
маме. Это возраст «почему». Ребенок 
спрашивает, потом часто не слушает 
наших объяснений и задает новые вопро-
сы. Он ищет не столько ответа на свои 
вопросы, сколько взгляд отца, который 
дает ему ощущение безопасности. Перед 
страдающим ребенком единственная 
молитва, которая приходит мне на ум, 
это молитва «почему». Господи, за что? 
Он не дает мне объяснений, но я чув-
ствую его взор и могу сказать: «Ты зна-
ешь почему, я этого не знаю, Ты не гово-
ришь мне, но Ты смотришь на меня, и я 
Тебе верю, Господи, верю твоему взгля-
ду».

— Говоря о мучениях детей, нель-
зя не вспомнить о трагедии тех, кто 
страдает от голода.

— У нас остается столько еды, кото-
рую мы выбрасываем, что мы могли бы 
накормить множество людей. Если бы мы 
научились не выкидывать еду, голод в 
мире сильно бы уменьшился. Меня 
поразил тот факт, что в мире каждый день 

от голода умирает десять тысяч детей. 
Сколько детей плачут от голода!  Во 
время одной аудиенции за заграждени-
ем стояла молодая мать с маленьким 
ребенком на руках. Ему было всего 
несколько месяцев. Когда я проходил, он 
громко плакал, а мать его ласкала и успо-
каивала. Я сказал ей: «Синьора, мне 
кажется, ребенок голоден». Она ответи-
ла: «Да, пришло время кормления». Тогда 
я сказал: «Дайте ему поесть, пожалуй-
ста!» Она стеснялась кормить его грудью 
в общественном месте, когда мимо про-
ходил Папа.

И вот я хочу сказать то же самое 
всему миру: «Дайте голодным еду!» У 
этой женщины было молоко для ребен-
ка. В мире достаточно еды, чтобы 
накормить всех. Если мы будем рабо-
тать совместно с гуманитарными орга-
низациями, договоримся не выбрасы-
вать еду и сможем доставить ее нужда-
ющимся, то мы внесем огромный вклад 
в решение проблемы голода в мире. Я 
хочу повторить человечеству то, что 
сказал молодой матери: «Дайте еду 
голодным!» Надежда и благодать 
Рождества Христова не должны оста-
вить нас равнодушными.

— Какими должны быть отноше-
ния Церкви и политики?

— Отношения должны быть одновре-
менно параллельными и близкими. 
Параллельными, потому что каждый идет 
своей дорогой и у нас разные задачи. Но 
мы должны сближаться ради помощи 
людям. Когда сближение происходит не 
ради людей, когда о них забывают, тогда 
начинается разлагающее сращивание 
Церкви с политической властью: сделки, 
компромиссы...

Нужно идти параллельными путями, 
чтобы каждый действовал по-своему, 
решал свои задачи, следовал своему 
призванию. Сближаться нужно только 
во имя общего блага. Политика — дело 
благородное, это одна из высших форм 
благотворительности, как говорил 
Павел VI. Мы губим ее, когда использу-
ем в корыстных интересах. Отношения 
Церкви и власти превращаются в кор-
рупцию, если сближение происходит не 
ради общего блага.

Vatican Insider.
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Сенат Польшчы абвясцiў 
2014-ы Годам Вялiкага 

Ягелонскага ўнiверсiтэта
У пастанове адзначаецца, што на працягу стагоддзяў Ягелонскi ўнiверсiтэт 

быў кузняй элiты, патронам i сапраўднай Alma mater для ўсёй польскай сiстэмы 
адукацыi.

Прымаючы гэтую пастанову, Сенат падкрэслiў вялiкае значэнне гэтай ВНУ 
для развiцця польскай навукi i ўспомнiў пра вялiкiх навукоўцаў i мыслiцеляў — 
выпускнiкоў Ягелонскага ўнiверсiтэта. Сярод iх Мiкалай Капернiк, Ян Длугаш, 
Караль Вайтыла, Вiслава Шымборская.

Парад в преддверии 
Рождества

Раз в год местные охотники — обитатели поместий — участвуют в конце 
декабря в предрождественском параде в американском Миддлбурге. Миддлбург 
— городок провинциальный, в день парада музыка с утра. Они выезжают на охоту 
поутру — целая кавалькада всадников в сопровождении своры резвых собак. 
Всадники в красных и черных фраках, встречаемые толпами горожан, гарцуют по 
главной улице городка, звонким лаем заливаются псы. Охотники под аплодис-
менты зрителей движутся мимо городских кафе, антикварных лавок…

А за ними появляется и другая часть парада — все увлеченные люди: здесь 
любители и антикварных авто, и раритетных тракторов, и экзотических для этих 
мест верблюдов, словом, всего,  к чему горожане питают страсть.

Раз в год в Миддлбурге случается вот такой яркий парад очень увлеченных и 
радостных людей. Об этом рассказывает на сайте «Голоса Америки» Сергей Москалев.

Фото автора.

объединение 
«Майдан» 

Майдан трансформируется в 
многомиллионное народное объ-
единение. Манифестанты пока 
будут оставаться на главной пло-
щади страны.

На пятом «народном вече», 
собравшем в воскресенье в центре 
Киева около ста тысяч человек, 
лидеры оппозиции провозгласили 
создание народного объединения 
«Майдан». Его участниками могут 
стать миллионы украинцев, как рядо-
вые граждане, так и представители 
политических партий и обществен-
ных организаций. Конечная цель 
«Майдана» — смена не только 
нынешней власти, но и всей систе-
мы: восстановление в стране поли-
тического баланса, то есть возвра-
щение Украине парламентско-
президентской формы правления, 
реформирование ее правоохрани-
тельных органов и формирование 
независимого правосудия.

В состав Совета народного объ-
единения вошли общественные дея-
тели, журналисты, оппозиционные 
политики. В их числе и заключенная 
экс-премьер-министр Юлия 
Тимошенко.

Совету «Майдана» поручено 
начать мобилизационную работу по 
организации сопротивления нынеш-
нему режиму и координации про-
тестного движения во всех областях 
Украины.

«Мы были, есть и будем готовы к 
длительной борьбе, к тому, что 
Майдан будет стоять и бороться до 
тех пор, пока Виктор Янукович не 
услышит голос миллионов. Майдан 
— это постоянно действующий очаг 
сопротивления... Это и есть наша 
свободная Украина, территория, 
которая уже не подвластна 
Януковичу», — подчеркивается в 
резолюции «народного вече».

Один из приоритетов «Майдана» 
— выдвижение единого кандидата в 
президенты Украины, который дол-
жен взять на себя обязательства 
подписать соглашение об ассоциа-
ции с Евросоюзом и реализовать 
предложенную объединением про-
грамму изменений системы власти. 
В партии «Батькивщина» Юлии 
Тимошенко призвали решить этот 
вопрос после ожидаемого в ближай-
шие месяцы решения Европейского 
суда по правам человека относи-
тельно приговора экс-премьеру по 
«газовому делу».

Выступая на «народном вече», 
лидер движения «Третья республи-
ка», бывший министр внутренних 
дел Юрий Луценко отметил, что 
«Майдан» «с десятью миллионами 
граждан и десятью миллионами 
одинаковых мыслей» способен 
свергнуть действующую власть, а 
лидер «УДАРа» Виталий Кличко 
сообщил, что он и его соратники 
вместе с протестующими будут 
встречать на Майдане Новый год и 
Рождество. «Я хочу поблагодарить 
всех, кто продолжает борьбу. Это 
нелегко, многие устали. Но мы не 
должны расходиться», — заявил 
Кличко на сцене Майдана.

Что сказал 
Ходорковский?

Бывший глава компании ЮКОС 
Михаил Ходорковский дал пер-
вую пресс-конференцию, на кото-
рой сказал: «Я прошу вас вос-
принимать меня как символ 
того, что усилия гражданского 
общества могут привести к 
освобождению даже тех людей, 
освобождение которых не пред-
полагалось никем. Нам просто 
надо продолжать работать над 
тем, чтобы в России, да и в дру-
гих странах мира, политзаклю-
ченных не осталось. Во всяком 
случае я буду делать в этом 
направлении то, что от меня 
зависит».

Он сказал, что в первую очередь 
хотел бы выразить благодарность 
всем, кто поддерживал его в течение 
более 10 лет, пока он оставался в 
тюрьме. Ходорковский также вспом-
нил своих товарищей и коллег по 
ЮКОСу — Платона Лебедева и 
Алексея Пичугина, которые остают-
ся в тюрьме. «Я благодарен за под-
держку, которую мне оказывали дру-
зья, партнеры и, конечно, семья эти 
десять лет. Я очень благодарен 
Гансу-Дитриху Геншеру. Его стара-
ниями достигнута точка, с которой 
дело ЮКОСа... начало заканчивать-
ся. Я очень благодарен фрау Ангеле 
Меркель, о роли которой в том, что я 
сегодня на свободе, я узнал, нахо-
дясь уже здесь».

Ходорковский также сказал, что 
пока не намерен заниматься ни биз-
несом, ни политикой, равно как и 
бороться за активы ЮКОСа. Кроме 
того, он сообщил, что не испытывает 
личной ненависти к Путину и не горит 
жаждой мести, хотя и осознает, что и 
его заключение, и выход на свободу 
зависели целиком от воли одного 
человека.

в ЦЕНТРЕ 
вНиМАНиЯ

Есть из-за чего прослезиться 
украинскому президенту...
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Проигранная война
12 декабря 1979 года высшим поли-

тическим руководством СССР было при-
нято решение о вводе советских войск в 
Афганистан. Против выступил только 
один человек — министр иностранных 
дел, член Политбюро ЦК КПСС Андрей 
Андреевич Громыко.

25 декабря 1979 года началось дви-
жение войск на территорию Афганистана 
путем наземной передислокации, а также 
военно-транспортной авиацией с посад-
кой на аэродромы Афганистана. С этого 
же дня пошел отсчет боевых потерь, 
которые продолжаются, к сожалению, и 
по сей день, ветераны преждевременно 
умирают.

27 декабря 1979 года под утро начал-
ся штурм дворца Амина (тогдашнего 
руководителя Афганистана) силами 
спецподразделений Советской Армии. 
Данная военная операция превратилась 
в долгую Афганскую войну, которая про-
должалась до 15 февраля 1989 года  — 9 
лет, 1 месяц и 21 день.

За весь период войны в боевых дей-
ствиях на территории Афганистана уча-
ствовало 620 тысяч военнослужащих 
Советской Армии и около 300 тысяч 
гражданских специалистов. Погибло 
14.500 человек. Граждан Беларуси уча-
ствовало 30.577 человек, погибло 789 и 
12 пропали без вести, инвалидами стали 
718 человек. На данный момент пример-
но каждый четвертый молодой ветеран 
умер от ран и заболеваний, полученных 
на войне. Имеем большой процент само-
убийств, нервно-психологических забо-
леваний, плюс алкоголизм. Государство 
практически не занимается судьбами 
ветеранов, но, как информируют регио-
нальные организации, власти не занима-
ются и молодыми людьми, которые 
активно пополняют ряды наркоманов.

Простой солдат не виновен в том, что 
ему пришлось участвовать в той неспра-
ведливой войне. Он принял присягу 
перед государством и выполнял ее, сле-
дуя приказам вышестоящих командиров, 
иначе был бы наказан уголовно, вплоть 
до высшей меры.

Мог ли солдат фашистской Германии 
отказаться воевать в захватнических 
войнах? Нет, конечно. Но, признав вме-
сте с мировым сообществом преступле-
ния гитлеровского режима, современное 
руководство Германии с уважением отно-
сится к ветеранам Второй мировой 
войны, кроме ветеранов гестапо и СС, 
которые названы Международным три-
буналом преступниками.

Наши военнослужащие не творили 
преступлений в Афганистане. Воевали 
только с вооруженными формирования-
ми в сложнейших климатических услови-
ях. Ежедневно встречаясь на аэродромах 
Афганистана с нашими воинами, я имел 
подробную информацию и максималь-
ное представление о сложностях и про-
блемах войны. Основные тяготы, конеч-
но, испытывали солдаты и младшие 
командиры воюющих подразделений. 
Именно это дало главный толчок к тому, 
чтобы я принял решение оказывать кон-
кретную помощь данной категории воен-
нослужащих в своем городе после уволь-
нения из Вооруженных сил.

В 1987 году я создал Жодинскую 
городскую организацию ветеранов 
Афганской войны, чтобы помочь ее участ-
никам влиться в гражданскую жизнь. 
Первое время было тяжело, приходилось 
активно наступать на чиновников, на 
директорский корпус в плане решений 
социально-бытовых вопросов. За свою 
ретивость в решении проблем ветеранов 
получил повышенное внимание со сторо-

ны спецслужб, которое не прекращается 
по сей день.

К моменту распада СССР (август 1991 
года) из 203 ветеранов, проживающих в 
нашем городе, каждый имел жилье, работу 
и уважение со стороны людей. Ни один 
директор предприятия не мог и не пытался 
уволить с работы ветерана. Много занима-
лись подростками, создали ансамбль 
«Саланг», который действует до сих пор в 
звании народного коллектива, и осуще-
ствили много других хороших дел. На базе 
вверенной мне организации в марте 1993 
года был создан Белорусский союз вете-
ранов войны в Афганистане (БСВВА), а в 
июле 1997 года — Республиканское обще-
ственное объединение инвалидов войны в 
Афганистане (РООИВА), которые действу-
ют и по сегодняшний день. Дружеских 
отношений между организациями нет 
из-за соглашательской провластной пози-
ции БСВВА и полного бездействия руко-
водства союза, прикормленного чиновни-
чьими должностями или депутатскими 
мандатами. То есть из-за шкурных интере-
сов кое-кто забыл своих солдат.

Видя полную несостоятельность дан-
ной организации, мы приняли решение о 
создании независимой от чиновников 
организации — Движения ветеранов 
боевых действий «Защитники Отечества», 
в руководстве которой не будет ни одно-
го зависимого от властей человека, при 
этом имея в виду любую власть — дикта-
торскую, как сейчас, или супердемокра-
тическую (в перспективе).

Вторая причина создания новой 
организации ветеранов заключается в 
том, что действительно нужно оставить 
инвалидную организацию чисто для 
решения медико-социальных вопросов, 
чтобы власти не считали ее политизиро-
ванной, а засучив рукава бросились 
решать проблемы данной категории 
ветеранов. Но мы даем 1000 процентов, 
что этого движения со стороны сегод-
няшней власти не будет.

Пользуясь случаем, прошу бойцов и 
командиров Афганской войны, желаю-
щих принять активное участие в созда-
нии Движения ветеранов боевых дей-
ствий «Защитники Отечества», присы-
лать заявления на адрес: е-mail: koma-
rovski@mail.ru

Сейчас ведем перерегистрацию. 
Необходимое количество учредителей у 
нас есть, но для первого этапа регистра-
ции нас интересуют только ветераны, 
имеющие боевые награды за войну, 
стойкий характер, честь, совесть, муже-
ство и смелость. Воздержитесь пока те 
воины, в отношении которых возможны 
давление и шантаж: через бизнес, детей 
и других родственников, госдолжности 
или другие моменты. Не будем забывать, 
что мы живем в «правовом» государстве, 
где можно, занимаясь честной, патрио-
тической и вполне законной деятельно-
стью, найти большие проблемы и для 
себя, и для семьи.

Мы, наша команда, являемся сто-
ронниками консолидации общества и 
власти, но только в том случае, если 
власть честно избирается народом снизу 
доверху и работает для людей и государ-
ства, но не на коррумпированные кланы. 
Такие мысли являются страшной крамо-
лой для действующей системы, поэтому 
на нас и льется грязь и включено кон-
кретное противодействие государствен-
ных структур, которые мы совместно со 
всем белорусским народом и кормим.

10 мая 2012 года произошла встреча 
А.Лукашенко с активом провластной 
организации БСВВА. Перед афганским 
движением им была поставлена задача 

— «сплочение рядов, объединение всех 
воинов- интернационалистов в силу, спо-
собную влиять на общественное мнение 
и социальные процессы в Республике 
Беларусь. Сделать МОНОЛИТ в обще-
стве». Полностью поддерживаю эту зада-
чу, но реализация ее не реальна даже на 
один процент. Объясняю популярно.

1.Чтобы в строительстве сделать 
монолит, для этого нужно иметь:

а) качественный песок — предполо-
жим, что это народ;

б) сталь — серьезная прослойка в 
обществе, истинные патриоты Отечества, 
обладающие огромным авторитетом в 
обществе;

в) качественная вода — социальные 
процессы в государстве, низкие цены в 
магазинах; народ обалденно любит свою 
родную власть и «народного президен-
та», как в Швейцарии;

г) высококачественный цемент — 
сильнейшая государственная идеология, 
объединяющая абсолютно все слои 
общества. Власть всех уровней честно 
избирается народом, и народ ей полно-
стью доверяет. Президента любят и счи-
тают национальным героем. Выйдя на 
улицы городов с одним охранником, он 
везде встречает радость и уважение 
людей.

Что мы имеем в действительности? 
Народ разобщен; сталь отсутствует пол-
ностью — чуть ржавого железа и не 
более. Нет авторитета у этих ребят ника-
кого. Даю им не более 2% в афганском 
обществе. Депутаты, голосовавшие за 
отмену льгот (Шоков, Каменецкий, 
Борщев, сенатор Чергинец, новый депу-
тат Гайдукевич, бывший командующий 
внутренними войсками). Кто простит 
избиение и калеченье людей в декабре 
2010 года, издевательство в тюрьмах над 
Николаем Автуховичем — действительно 
заслуженным ветераном Афганской 
войны? Перечень подобных деяний 
можно продолжить.

На социальные процессы влияние 
оказать придворная группка не в состоя-

нии. Здесь завязано конкретное отноше-
ние государства к человеку и цены в 
магазинах. Чтобы убедиться в правоте 
моих слов, советую провести небольшой 
митинг возле любого магазина Минска в 
поддержку курса президента по ценам, 
налогам, штрафам и т.д. Результат будет 
ошеломляющий.

Главное скрепляющее вещество для 
общественного монолита — так называе-
мый цемент — это сильная государствен-
ная идеология (которой нет в наличии) и 

власть, поддерживаемая всеми слоями 
общества, невзирая на их политические 
взгляды (о последнем и говорить не при-
ходится).

О какой консолидации ветеранов в 
обществе может идти речь, когда герой 
двух войн полковник Владимир Бородач, 
награжденный орденом Боевого 
Красного Знамени, находится в вынуж-
денной политической эмиграции, а вете-
ран войны Николай Автухович, имеющий 
три боевые награды, сидит более пяти 
лет в тюрьме и режет себе живот, проте-
стуя против пыток и преследований? Где 
вы, «монолитчики», откликнитесь! 
Помощь нужна боевым друзьям.

Вопрос консолидации общества всег-
да должен быть главным для лидера госу-
дарства, но не через 20 лет безуспешного 
правления, когда общество разобщено, 
экономика стоит на коленях, власть и пра-
воохранители деградировали. Заниматься 
этим важным вопросом нужно было с 1994 
года и начинать с себя, научившись ува-
жать каждого простого человека, а в сумме 
— весь белорусский народ. В таком вари-
анте монолит общества однозначно бы 
получился, и не нужно было бы содержать 
Л.Ермошину и Н.Лозовика, народ сам пра-
вильно проголосовал бы ЗА все хорошее.

Одним из главных и необходимых 
моментов в жизни ветеранов войн явля-
ются качественное лечение и проведе-
ние медицинских операций. Ситуация на 
данном направлении крайне неудовлет-
ворительная. Мои оппоненты, рассказы-
вая сказки «о безмерной заботе», отме-

чают два лечебных учреждения — 
Витебский центр и Боровлянский госпи-
таль инвалидов войны имени 
П.М.Машерова. Во-первых, ни в одном 
из них операции не проводят, они исполь-
зуются как реабилитационные. Да, при-
езжают ветераны, чтобы пообщаться с 
народом, отдохнуть от семьи. В 2013 
году я прошел через госпиталь. Даже 
УЗИ не сделали. Уролог вообще «осмотр» 
провел в общем коридоре за столом. 
Говорю ему: «Сделайте рентген, УЗИ». У 

нас, отвечает, один рабочий аппарат на 
700 больных, если бы ты помирал, воз-
можно, и сделали бы.

Здесь невозможно обойтись без 
параллелей. Сколько построено ледовых 
дворцов? А Дворец Независимости для 
чего? Количество чиновников, спецслужб 
и милиции просто поражает своей неце-
лесообразностью, а в центральном 
госпитале нет элементарного оборудо-
вания!

Лет десять назад я посетил в 
Германии похожий госпиталь. Там нахо-
дятся инвалиды всех категорий, от мало-
летних до самых престарелых. Лечение и 
реабилитация — от 2 месяцев до 2 лет. 
Уровень внимания к человеку меня про-
сто поразил. И это страна, побежденная 
в войне, а ведь мы – ПОБЕДИТЕЛИ!

Приведу еще один пример, связан-
ный с медициной. В феврале 2013 года в 
жодинской больнице сделали мне опера-
цию. Персонал отличный, дай бог всем 
им здоровья! Только не сбежали бы они в 
Россию от… наших зарплат. Это первое, а 
второе — для излечения от любой болез-
ни нужны деньги. Звонит мне сержант-
афганец, награжденный орденом 
Боевого Красного Знамени и медалью 
«За Отвагу». У него язва желудка, врач 
выписала ему целый перечень лекарств, 
которые нужно купить, — на очень солид-
ную сумму. С трудом, но все же мы вышли 
из положения. Но как обидно, когда госу-
дарство, которое уверяет, что оно — 
социально ориентированное, не может и 
не желает безвозмездно вылечить сол-

дата войны! И таких примеров огромное 
количество.

Захоронение ветеранов и увековечи-
вание памяти погибших (умерших) воинов-
интернационалистов — очень злободнев-
ная и тяжкая тема в настоящий момент. Где 
есть устойчивые семьи, там люди своими 
силами решают эти проблемы. Но сейчас 
стали активно уходить из жизни ветераны 
войны 45—50-летнего возраста. У некото-
рых уже нет родителей или близких род-
ственников, некоторые, к сожалению, спи-
лись. Но человек прошел войну, он имеет 
заслуги перед государством и обществом. 
И его необходимо с честью проводить в 
последний путь, установить памятник и 
поддерживать захоронение в должном 
порядке. Это есть СВЯТАЯ ОБЯЗАННОСТЬ 
— и ветеранов, и государства, и общества. 
Эти моменты очень важны для воспитания 
подрастающего поколения — будущих 
защитников Отечества. Что же происходит 
на самом деле? Фактически после смерти 
эти ребята становятся никому не нужными. 
Два примера только по моему городу: сер-
жант спецназа, разведчик Игорь Грук — 
награжден боевой медалью « За отвагу», 
тяжелая контузия в Афганистане — неде-
лю не дожил до 45 лет. Честный, принципи-
альный, смелый и прекрасный человек. 
Публично в открытом письме отчитал 
министра обороны Ю.Жадобина за склоч-
ность военной газеты «Во Славу Родины» и 
ее журналиста В.Кожевникова за нападки 
на его командира. Перед призывом в 
армию работал на БелАЗе. Родителей у 
парня нет — умерли, брат — полнейший 
деградант. Такая же история нашего вете-
рана — Володи Черепа. Эти воины умерли 
преждевременно из-за фронтовых про-
блем, и их смерти нужно рассматривать 
как гибель при выполнении воинского 
долга. Со всеми вытекающими послед-
ствиями. Вы думаете, военное ведомство, 
Жодинский исполком, завод, БРСМ, 
«Белая Русь» или кто-то другой от властей 
помнит об этом и пытается помочь? Ни в 
коем случае. Решать все вопросы, в том 
числе по установке памятников, придется 
нам, ветеранам.

Три с половиной года назад умер 
Герой Советского Союза, полковник, 
вертолетчик Василий Васильевич 
Щербаков, он захоронен на Московском 
кладбище Минска. Ситуация та же. 
Памятника нет, захоронение имеет удру-
чающий вид. Где строители «монолита» 
— Гайдукевич, Шоков, Борщев? Где 
начальник по нравственности Чергинец? 
Где Шейман? Вот так и государством вы 
«командуете», как относитесь к памяти о 
героях.

Хочу напомнить Александру 
Лукашенко, что есть смысл пригласить 
«строителей монолита» и спросить: «А 
сколько же вы, ребята, кирпичей уложили 
в фундамент, ведь прошло полтора 
года?» Думаю, что ситуация окажется 
хуже, чем на «Борисовдреве». Кстати, 
наша организация обращалась к местно-
му градоначальнику с предложением о 
проведении встречи в плане задач, 
поставленных главой государства по 
строительству монолита в обществе. 
Отказал.

В заключение обращаюсь ко всем 
ветеранам, их семьям в эти трагические 
для нас дни – годовщину начала войны. 
Дорогие друзья, берегите друг друга, 
помогайте, дружите! И дай вам Бог всего 
хорошего во всех жизненных делах!

Александр КОМАРОВСКИЙ, 
председатель организационного 
комитета по созданию движения 

ветеранов боевых действий 
«Защитники Отечества».

На вопросы читателей 
«Народной Воли» 
отвечает юрист, 

руководитель 
правозащитного центра 

«Правовая помощь 
населению» (Киев, 

Украина) Олег ВОЛЧЕК.

Можно ли 
вернуть чеки 

«Жилье»?
В 1995 году наш дом шел 

под снос, и когда всем гражда-
нам выдавали чеки «Жилье», 
нам отказали, сказали, что по 
закону не положено. Скажите: 
действительно ли был такой 
закон? И поясните, как проходит 
приватизация сейчас?

Валерий Рафальский, г.
Минск.

Думаю, что вас ввели в заблуж-
дение. Дело в том, что 6 июля 1993 
года был введен в действие Закон 
«Об именных приватизационных 
чеках Республики Беларусь». 
Законом право на начисление при-
ватизационных чеков «Жилье» полу-
чили все граждане Республики 
Беларусь, за исключением тех, кто на 
момент вступления закона в силу 
постоянно проживал за пределами 
республики, если это не было связа-
но со служебными обязанностями, 
воинской службой, учебой или лече-
нием. Поэтому отказ в начислении 
чеков «Жилье» на том основании, что 
занимаемое жилое помещение под-
лежало сносу, являлся незаконным.

Выдача приватизационных чеков 
«Жилье» прекратилась с 1 января 
2007 года (ч.7 ст.10 закона). Однако 
при предъявлении доказательств, 
достоверно свидетельствующих о 
невозможности гражданина по объ-
ективным причинам обратиться в 
указанный срок за начислением 
жилищной квоты и регистрации чеков 
на свое имя в банке, можно устано-
вить свое право в судебном порядке. 
Но с таким требованием возможно 
обращение в суд только в пределах 
сроков исковой давности, т.е. в тече-
ние трех лет с момента нарушения 
права.

К сожалению, в Вашей ситуации 
обращение в суд бессмысленно, 
потому что все сроки пропущены. 

В настоящее время правом на 
приобретение приватизационных 
чеков «Жилье» обладают граждане 
Республики Беларусь и иные лица в 
порядке наследования либо по реше-
нию суда (ч.2 ст.4 закона).

Как 
исчисляется 

стаж 
сельского 

труженика?
Проработал в колхозе 7 лет, 

потом устроился в другой кол-
хоз, но стаж начался с нуля. 
Работаю там 13 лет.

Недавно услышал, что 
вышло постановление о непре-
рывном стаже для работающих 
в сельском хозяйстве. Обратился 
к нашему юристу и в райиспол-
ком, но никто ничего не знает. 
Скажите, есть ли действительно 
такое постановление и если да, 
то как должен пересчитываться 
рабочий стаж колхозников?

Сергей Поникарчук, 
 Брестская область.

Такое понятие, как непрерывный 
стаж работы, существует. Но он 
имеет значение, когда речь идет о 
различных дополнительных выпла-
тах, надбавок к заработной плате, 
если они предусмотрены ведом-
ственными либо локальными норма-
тивными актами, к которым относит-
ся и Устав колхоза. Информацию о 
них Вы можете получить у своего 
нанимателя.

Для начисления же в будущем 
пенсии учитывается общий стаж 
работы, т.е. все без исключения 
периоды работы — и у прежних нани-
мателей, и у нынешнего. Если в тру-
довую книжку не внесена запись с 
прежней работы, допускается под-
тверждение стажа на основании сви-
детельских показаний, которые фик-
сируются Комиссией по начислению 
пенсий и пособий.

Следует обратить внимание, что 
для членов колхозов имеются свои 
особенности при исчислении трудо-
вого стажа. В каждом колхозе уста-
навливался минимум трудового уча-
стия. Согласно ч.4 ст.53 Закона 
Республики Беларусь «О пенсионном 
обеспечении», работа в колхозе за 
период после 1965 года (т.е. с 1 янва-
ря 1966 года) и до 1 июля 1998 года, 
если член колхоза не выполнял уста-
новленного минимума трудового 
участия в общественном хозяйстве, 
засчитывается в стаж работы по фак-
тической продолжительности. Это 
означает, что за какое-то время 
может засчитаться не полный год 
работы, а меньше.

КоЛоНКА юРиСТА

АСобЫ пРЭзЕНТАЦЫЯ

Лепшыя! 

сяргей рутэнка:  
«Я крыху жыву ў Іспаніі, крыху  
ў Славеніі, крыху ў Мінску…»

вікторыя азаранка:  
«Я закахалася…»

Беларуская «зорка» тэніса ў 2013 годзе выйграла Адкрыты чэмпіянат 
Аўстраліі і знаходзілася на першым месцы ў сусветным рэйтынгу.

Але больш, чым за яе спартыўнымі дасягненнямі, прагныя да «жаўцізны» 
балельшчыкі сачылі за развіццём адносін паміж беларускай спартсменкай і яе 
амерыканскім бойфрэндам — вядомым у пэўных колах выканаўцам Рэдфу. 
Вікторыі — 23 гады, Рэдфу — 37.

Дарэчы, у адной з песень амерыканец выкарыстаў стогны, якія Азаранка 
дэманструе падчас матчаў. Таксама Віка знялася ў адным з кліпаў музыканта.

«Я закахалася, і не галоўнае, як людзі ставяцца да майго выбару, — казала 
сама Вікторыя. — Я сустракаюся з кімсьці асаблівым, сказала б, што ён нават самы 
лепшы. Ён унікальны хлопец, ён — каханне ўсяго майго жыцця. Не люблю хваліцца 
асабістым жыццём, але вельмі рада, што побач са мной такі чалавек».

Дарэчы, сам Рэдфу паведаміў у СМІ нават аб тым, як яго спакусіла 
Азаранка.

«Вікторыя проста была маёй прыхільніцай і хацела сустрэцца са мной, — 
распавёў скандальны музыкант. — Шчыра кажучы, я зусім мала ведаў аб ёй да 
гэтага. Кен Саламон з тэніснага канала пазнаёміў нас. Яна сказала: «Чаму б 
табе не прыйсці на маю прэс-канферэнцыю?» Я і прыйшоў. Мы пачалі сябра-
ваць, доўгі час проста сябравалі, а пасля Віка спакусіла мяне…»

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Ляпіс» 
рыхтуе 

«Матрешку»
сяргей Міхалок 
паабяцаў, што 
новы альбом 
гурта «Ляпіс 

Трубяцкі» выйдзе 
ўжо ў сакавіку.

Лідар гурта нават назваў 
канкрэтную дату — 1 сакавіка. 
Альбом, які атрымаў працоўную 
назву »Матрешка», ствараўся 
пад моцным літаратурным 
уплывам твораў Карамзіна, 
Фігль-Мігля, Гібсана і іншых. У 
выніку чамусьці атрымаўся 
фантастычны кібер-панк…

Усёй гэтай інфармацыяй 
Сяргей Міхалок, які не так даўно 
ў другі раз стаў бацькам і зноў 
перабраўся ў Беларусь, 
падзяліўся з фанатамі творчасці 
гурта «Ляпіс Трубяцкі» ў 
відэазвароце.

Міхалок павіншаваў усіх з 
Новым годам і адрасаваў асоб-
ныя словы ўдзячнасці 
нядобразычліўцам. Увогуле, 
пасланне музыканта было пра-
сякнута духам паразумення і 
свята, нават у руках Міхалок 
трымаў букет чырвоных руж.

Марыя БУДНІК.

Лепшым спартсменам 2013 года прызнаны гандбаліст 
зборнай Беларусі і іспанскай «Барселоны» Сяргей 
РУТЭНКА, лепшай спартсменкай — тэнісістка 

Вікторыя АЗАРАНКА.

Сяргей прызнаны не толькі 
лепшым спартсменам Беларусі, 
але яму няма роўных і сярод 
левых паўсярэдніх гандбалістаў у 
свеце.

Больш за тое! У мінулую няд-
зелю «Барселона», за якую высту-
пае Рутэнка, выйграла яшчэ адзін 
трафей — Кубак Лігі ASOBAL.

Дарэчы, у гэтым годзе адзін з 
лепшых і самых багатых 
гандбалістаў у свеце наведаў 
рэдакцыю «Народнай Волі» і 
распавёў нашым чытачам пра 
сваю работу і жыццё. 

«Зараз я крыху жыву ў іспаніі, 
крыху ў Славеніі, крыху ў Мінску, 
— расказаў Сяргей Рутэнка. — і, 
шчыра кажучы, пакуль нават не 
вырашыў для сябе, дзе буду жыць 
пасля таго, як закончу спартыўную 
кар’еру. У мяне іспанскае грамад-
зянства, я мог бы гуляць за 
іспанскую зборную і адчуваць сябе 
даволі камфортна… Але сёння я 
гуляю ў нацыянальнай камандзе 
Беларусі разам з братам Дзянісам, 
у мяне зараз душэўны спакой».



Универсальных сборов  
не бывает

Николай Антонович работает врачом  
УЗИ-диагностики в одном из лечебных заведе-
ний Барановичей. До этого много лет трудился в 
родильном отделении, но особую славу снискал 
как искренний поклонник фитотерапии. По его 
личному признанию, в год он собирает боле 
тонны целебных трав! В столицу доктор приехал, 
чтобы ответить на вопросы посетителей выстав-
ки «50 плюс» и презентовать книги «История 
фитотерапии в Беларуси» и «Фитотерапия 
семейного врача». Первую книгу написала юная 
ученица Огренича, а вторую он создал в соав-
торстве с коллегами. «Фитотерапия семейного 
врача» готовится к переизданию, в новом фор-
мате в ней появится еще больше рецептов и 
советов, как грамотно использовать возможно-
сти природы. Николай Антонович отметил, что 
каждый может найти нужную траву или комбина-
цию растений для поддержки своего здоровья. 
Вот только обязательно нужно помнить о том, 
что универсальных лекарств не бывает.

«Пить целебные сборы «от чего-то» — непра-
вильно, — неожиданно для многих начал доктор. — 
У каждого фитолечение должно быть своим, с уче-
том индивидуальных особенностей. Самому млад-
шему пациенту, которому я посоветовал лечиться 
бальзамом гребешка с чистотелом, было девять 
месяцев, а самому старшему — за 100 лет. Но это 
не значит, что у них были одинаковые дозы.

«Нельзя говорить, что вот эта трава от почек, 
а эта — от желудка. Если травник или доктор 
говорит, что сбор универсальный, даже не взгля-
нув на ваши анализы, бегите от него!»

(Бес)полезные травы?
Доктор Огренич говорит, что сегодня пользу-

ется теми же средствами, которые когда-то знал 
его прапрадед.

«На Западе сборы делают по группе крови, 
— рассказал врач. — В растениях содержатся те 
же элементы, что и в нашей крови! У фитотера-
пии тысячелетняя история…».

Доктор признался, что, когда только приехал 
в Барановичи, сразу же отправился искать мест-
ных травников. На базаре ему встретились две 
женщины, одна из которых довольно известна в 
Беларуси.

«Мы вместе исколесили все окрестные леса, 
— вспоминает врач. — Она показывала мне 
новые растения, рассказывала рецепты. Ведь 
книг у нас не так уж и много, поэтому некоторые 
сборы так и готовятся по преданию».

Вторая барановичская травница оказалось 
не такой коммуникабельной и отказалась поде-
литься с ним своими рецептами. 

«Знакомая травница рассказала мне о траве, 
которую в этой местности почему-то называют 
крушанкой, хотя реально это матка боровая, — 
вспоминает доктор. — Она уверяла, что это 
специфическая женская трава, которая помога-
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пРЭМ’ЕРА!

ГУЧНАЯ СпРАвА

вЯСКовАЯ бЫЛЬ

«Якая ўлась — 
такая й мазь!»

Змірае вёска. даўно няма гэтых людзей.
Карп — мой дзед, ахрэміха, Захарка, Хомка, суседзі і 

аднавяскоўцы... Яны, на свой лад, асэнсоўвалі тагачаснае 
жыццё і прадракалі будучыню. усе пайшлі на той свет, 

пакінуўшы аб сабе памяць у выразах, якія дайшлі да нашых 
дзён і якімі час ад часу карыстаемся мы, унукі.

Неаднаразова чуючы гэтыя нявыдуманыя гісторыі з сялянскага жыцця, я сабраў іх 
разам. Дакументамі-фотаздымкамі і ўспамінамі таго часу са мной ахвотна падзяліўся 
сельскі фатограф, мой сусед — 83-гадовы Мікалай Паўлавіч ХОРАЎ.

…Хвіліну Карп ляжаў, гледзячы на святло, што прабівалася праз фіранку, але, 
пачуўшы трэск запаленых у печы дроў, устаў і пачаў апранацца. У ложку каля акна спаў 
Сеўка, унук. Ён прыехаў з Барысава і будзе тут да самай восені.

«Усё вакол калгаснае, усё вакол маё», — гэтыя словы ўжо які час не выходзяць з 
галавы, вымушаюць Карпа прачынацца і ісці ў двор да хлявоў даглядаць коней.

Вялікія хлявы братоў Архіпа і Карпа Гаўрылавых, якія стаяць побач з іх хатамі, 
абагульнілі ў калгас, і зараз гэта калгасная стайня. Браты жывуць побач на падзеленай 
пароўну бацькавай зямлі, маюць жонак і па пяцёра дзяцей. 

Жывуць не надта багата, але і беднымі не лічацца. Усё — сваім мазалём. Дапамагаючы 
адно аднаму, паставілі вялікія новыя гаспадарчыя будыніны.

Ды не дай Бог жыць у часы перамен. Але ж гэта здарылася. «Добраахвотная» 
калектывізацыя вымусіла аддаць усё — зямлю, коней, інвентар, бо раскулачванне і 
высылка ў Сібір Нікіфара Сака з сынам падштурхнула многіх не працівіцца ўладам.

Не абышлося без трагедыі. Жонка Івана ўбачыла, як той на вяроўцы вядзе з хлява 
сваю карову ў калгас, і, галосячы «Іван, Іван, што ты робіш!», задраўшы спадніцу, каб не 
замачыць, пабегла праз балота да ракі. Яе перанялі, прывялі дадому, паклалі ў ложак. 
Больш яна нікуды не выходзіла і праз тыдзень памерла...

Карп памятае той восеньскі, сярод тыдня, дзень і той сход, на які вяскоўцам трэба 
было сабрацца ў школе. Хадзілі чуткі, што ўсё тваё стане агульнае і ўсе будуць працаваць 
на адну кішэню, а ўжо з яе будуць выдаваць кожнаму па патрэбе.

У самым вялікім класе школы стаялі лаўкі. Гучна вітаючыся, мужыкі садзіліся, 
размаўлялі, смяяліся. Зрабіўшы галоўныя гаспадарчыя справы і заходзячы па шляху 
адзін да аднаго, з нагоды сходу не прамінулі і выпіць, бо дзень усё роўна страчаны.

Кіраўнікі спазняліся, а калі прыехалі, мелі заклапочаны выгляд. Доўга чыталі паперы, 
штосьці тлумачылі, адказвалі на пытанні. Усё зводзілася да таго, што дзяржава мае кло-
пат аб сялянах, аб іх дабрабыце, і ім трэба свае ўласныя падворкі аб’яднаць у адну гаспа-
дарку. Дзень сыходзіў, пытанні паціху змаўкалі. Густы дым ад самасаду і святло ад 
лямпы, што біла ў вочы, не заміналі старшыні сходу бачыць залу. Трэба было заканчваць 
сход і запаўняць пратакол.

— Дык хто за аб’яднанне ў адзіную гаспадарку? Падыміце рукі.
Гэтая прапанова паляцела ў пустату, бо не было чутна ні абурэння, ні падтрымкі. 

Старшыня і сакратар выйшлі з-за стала і пайшлі ўздоўж сцен, каб падлічыць галасы. 
Але... Клас быў ужо пусты. Толькі адзін п’яны Захарка спаў пад лавай.

— Што будзем рабіць? — запытаўся сакратар.
— Пішы «аднагалосна», — адказаў старшыня.
Праз некаторы час у вёсцы Вялікія Негнавічы даведаліся, што створаны тут калгас 

мае назву «Бядняцкая перамога» і ўжо аднекуль прыехаў чалавек, прызначаны старшы-
нёй калгаса. Нават ёсць першыя актывісты, што ўступілі ў калгас. Гэта Захарка і Хомка.

Захарка мог здаць у калгас толькі дзяцей, якіх у яго было аж шасцёра. Праўда, была 
і карова, ды толькі дзякуючы ёй гадаваліся дзеці. Як яе здасі?

А Хомка — той быў заядлы рыбак і вырошчваў табаку. У яго заўсёды можна было 
купіць на любы густ самасаду. У калгас ён мог здаць хіба што вуды ці фунт таго ж сама-
саду.

Што рабіць, якое прыняць рашэнне — такая думка свідравала мазгі вяскоўцаў. Ці 
ёсць сэнс працаваць і нешта назапашваць, калі ўсё роўна адбяруць і падзеляць, ці мо 
лепш аддацца плыні лёсу?

...Братоў пазбавілі, акрамя коней і кароў, яшчэ і хлявоў. Праўда, казалі, што гэта 
часова. Але няма нічога больш вечнага, чым тое часовае. Братоў запэўнілі, што яны 
будуць працаваць тут, пры двары: Карп — конюхам, Архіп будзе даглядаць інвентар. 
Архіп і раней меў прыробак — гнуў дугі і палазы для саней. Неяк позна вечарам, 
выйшаўшы з хаты і пачуўшы прыглушаную гамонку з-за хлявоў, Карп падумаў, што дзят-
ва раскоўзвае салому. Адчыніўшы браму на агарод, прайшоў за сцірту — і ўбачыў 
Захарку і Хомку. Абодва накладвалі ў посцілкі калгасную салому.

— Дык што, крадзем?
— Ды не, Гаўрылавіч. Тут жа ўсё вакол калгаснае, усё вакол маё, — пачаў апраўдвацца 

Захарка.
— Ад вялікага ўзяць крыху — то не крадзеж, а размеркаванне, — дадаў Хомка.
Назаўтра Карп пераказаў начную размову Архіпу, і той, бачачы ўзрушанасць брата, 

паспрабаваў суцешыць яго парадай: «Падумаеш, і ты скрадзі». Той з дакорам паглядзеў 
на яго:

— Не, браток, колькі ні крадзі, а свайго не вернеш. У нас больш скралі.
— Ну дык што, хочаш пакараць іх, як Мар’яна?
Карп памятае той выпадак у вёсцы Грэбло. Было гэта яшчэ, як жылі аднаасобна.
Пакатае ўзвышша, на якім жыў Матэвуш, заканчвалася балотам. Сядзіба Матэвуша 

стаяла воддаль ад асноўнай забудовы вёскі. А з суседняй, з Аскерак, панадзіліся хадзіць 
начамі красці ў Грэбло. Ужо не раз былі і ў Матэвуша. Доўга падпільноўваў у патаемным 
месцы, не спаў начамі, а калі прыйшлі і ён спужаў іх, то пабеглі праз балота. Усе 
паўцякалі, а Мар’ян заграз. Звязаўшы злодзея, Матэвуш прыцягнуў яго ў клець і пакінуў 
да раніцы. Раніцай сабраў мужыкоў, і было прынята рашэнне...

Мар’яна паклалі на калёсы, прывязаўшы да дышля, зверху на ім ляжаў пасцельнік 
(шчыт калёс). На шчыт быў пакладзены вялікі камень. Павезлі па вёсцы, спыняліся каля 
кожнага двара, гаспадар двара падымаў камень і з усяго маху біў па шчыце. Мар’яна не 
забілі, а прывезлі да Аскерак і выкулілі з воза. Праз тры дні ён сам памёр.

Нікога не судзілі, бо ніхто і не заяўляў. Але на гэтым крадзяжы супыніліся...
…Архіп, ад’язджаючы ў лес, каб нарыхтаваць жэрдкі для аглобляў, папрасіў Карпа 

нагадаць старшыні, што трэба кагосьці паслаць у горад за каламаззю.
Пачухаўшы патыліцу, старшыня параіў:
— Схадзі па дварах, збяры мазь у тых, у каго засталася, усё роўна яна ім не патрэбна, 

бо ні коней, ні калёсаў у гаспадарках няма.
Старшыня быў ужо воддаль, калі хтосьці з мужыкоў папракнуў Карпа:
— Чаго ты лезеш са сваімі прапановамі? Узяліся кіраваць, дык няхай цяпер і дума-

юць. Раней табе ніхто не падказваў, калі купляць мазь ці калі сеяць. 
Старшыня быў не тутэйшы і не 

ведаў людзей. Карп нікуды не 
пайшоў, а прынёс свае апошнія пры-
пасы мазі, каб трохі пратрымацца.

— Дзед, а чаго ў стойле конь 
капытом у сцяну лупіць? — пыта-
ецца Сеўка.

— А... Дык гэта ўчора на ім у 
лес ездзілі. Нагрузілі воз, а ён не 
цягне. Лупцуюць дубцом, а ён тан-
цуе ў аглоблях і ні з месца. Тады 
яны звітую з каноплі, яшчэ не 
абцёртую вяроўку заклалі пад 
хвост і давай цягаць. Як запякло ў 
каня пад хвастом, як ірвануў ён, 
дык да самага дому без спынення 
і цягнуў воз. А цяпер рана пад 
хвастом закарэла, вось і б’е 
капытамі, каб заглушыць свае 
пакуты...

(Заканчэнне на стар. 8).

Здымкi вяскоўцаў, зробленыя ў 
пасляваенныя часы.

Мікалай Пінігін прэзентуе 
«Пана Тадэвуша»

Інсцэніроўку зрабіў Сяргей Кавалёў. 
Гэта будзе першая сцэнічная версія паэмы 
Адама Міцкевіча ў беларускім тэатры. 
Дзеянне ў творы развіваецца на працягу 
пяці дзён 1811-га і аднаго дня 1812 года. 
Апісаныя там падзеі адбываюцца на берагах 

Нёмана напярэдадні прыходу Напалеона 
на нашы землі.

У спектаклі зайдзейнічана амаль 
уся мужчынская частка трупы: там 

каля 30 мужчынскіх роляў.

— Пана Тадэвуша будзе іграць Павел 
Харланчук, Графа — Раман Падаляка, 
Талімену — Святлана Анікей і Юлія 
Шпілеўская, Зосю — Марта Голубева і 
маладая артыстка, якая нядаўна прыйшла да 
нас у тэатр, Крысціна Казак, — распавёў 
рэжысёр Купалаўскага Мікалай Пінігін. — У 
Беларусі, як мне падаецца, раней ніхто не 
ставіў «Пана Тадэвуша». Для мяне гэта тое ж 
самае, што для рускіх «Война и мир» Талстога. 
Я даўно хацеў зрабіць гэты праект, для мяне 

ён асветніцкі. Трэба тлумачыць, чаму паэта, 
які амаль ніколі ў Польшчы не быў, вывучаюць 
у польскай школе. Большасць беларусаў не 
тое што зусім не чыталі твор, але ўвогуле не 
разумеюць, што там адбываецца. Гэта 1812 
год. Прыход Напалеона, які першым адмяніў 
прыгоннае права ў Варшаўскім герцагстве. 
Але пра тое, як да яго ставіліся ў Беларусі, 
амаль не гавораць. У нас больш ведаюць 
гісторыю савецкага перыяду...

Марына ВІШНЕўСКАЯ.

у афішы нацыянальнага акадэмічнага тэатра імя Янкі Купалы  
на 15, 16 і 17 студзеня наступнага года запланавана буйная 
прэм’ера — шляхецкая гісторыя ў дзвюх дзеях  «Пан Тадэвуш» 
паводле паэмы адама Міцкевіча ў пастаноўцы Мікалая Пінігіна. 

Николай ОГРЕНИЧ, фитотерапевт:

«Все травы — лечебные»

СЕКРЕТЫ НАРоДНой МЕДиЦиНЫ

не бывает лекарственных сборов от почек 
или травок для сна, утверждает  
известный белорусский травник из 
Барановичей николай Огренич. К каждой 
болезни нужно подбирать свой метод 
фитотерапии, и тогда растения  
и вправду могут сотворить чудеса.

ет при фибро-
миомах матки. У меня 
тогда не было опыта использова-
ния этой травы. Но теперь есть целая стоп-
ка наблюдений, которая свидетельствует, что 
десятки женщин недетородного возраста толь-
ко ухудшили свое состояние, принимая эту, 
казалось бы, очень полезную траву. Оказалось, 
что при несоблюдении дозы и длительном при-
менении матка боровая активизирует выработ-
ку собственных гормонов, что противопоказано 
при фибромиоме!»

Добрая знакомая Николая Антоновича бла-
годарила его за новые знания, а вот вторая 
травница не поверила в исследования и, воз-
можно, так и продолжает рекомендовать боль-
ным женщинам опасное лечение. 

Травы не отравы
Николай Антонович несколько раз напомнил, 

что травяные средства стоит периодически 
менять, применять «маятникообразно» — 
несколько дней один сбор, затем — другой. При 
этом фитотерапевт настаивает: «В природе нет 
нелечебных трав, есть те, о которых мы мало 
знаем. В своей практике я использую 100, может, 
110 видов трав, но их значительно больше».

Неужели растения действительно могут ока-
зать необыкновенно благотворный эффект на 
наш организм?

«Резерв нашего здоровья — в травах, — уве-
рен врач. — На 50% он зависит от нашего гено-
фонда и еще на 50 — от образа жизни. Не секрет, 
что здоровый образ жизни предполагает макси-
мально возможное употребление растительной 
пищи.  Лечение травами иногда называют само-
лечением, но все относительно. Можно ли так 
назвать ежедневное чаепитие фитосбора? На 
съемках телепередачи, посвященной самолече-
нию, я спросил врача-токсиколога, много ли за 
год поступило больных с отравлениями травами. 
Оказалось, не было ни одного!»

Желающих лечиться и консультироваться у 
доктора Огренича очень много. Врач старается 
по возможности помогать всем, довольно часто 
выступает с лекциями на православных выстав-
ках, устраивает «Прямые линии». Всем своим 
пациентам доктор советует быть внимательны-
ми к своему здоровью и помнить, что все хорошо 
в меру. Даже фитотерапия.

Мария МАЛЕВИЧ.

Ромашка выведет шлаки,  
а имбирь улучшит обмен веществ

• Петрушка, фенхель, анис, укроп — способствуют нормализации пищеварительной системы. 
• Розмарин, имбирь, цветки бузины, куркума, крапива — помогут улучшить обмен веществ.
• Семена льна, дягиль лекарственный, корни алтея — снижают аппетит.
• Барбарис, одуванчик, медвежьи ушки, брусничные листья — обладают желчегонным и мочегон-
ным эффектом.
• Анис, ромашка аптечная, укроп, тысячелистник — помогут вывести шлаки из организма, вос-
становить нормальную деятельность кишечника.
• Листья крапивы, черная смородина, малина, брусника, шиповник, рябина — источники 
полезных витаминов и минералов.

Не забывайте, что к выбору травяных сборов стоит относиться с осторожностью, как и 
к любому лечебному препарату, чтобы не навредить здоровью.

Вера ВИР.

НА зАМЕТКУ

Санітары крам
напярэдадні святаў беларусы вычышчаюць паліцы ў гандлёвых кропках  

вільнюса. Цягнуць усё — ад элітнай макароны да мандарынаў.

Юрыю  
Данькову далi 
8 гадоў турмы
дзяржабвінаваўца 
прасіў суд асудзіць 

бізнесмена на дзевяць 
гадоў пазбаўлення волі з 
канфіскацыяй маёмасці, 

але суд змякчыў 
пакаранне на адзін год.

Уладальнік Dankoff Club Юрый Данькоў 
быў затрыманы 4 верасня 2012 года. Яго 
абвінавацілі адразу па сямі артыкулах 
Крымінальнага кодэкса: ухіленне ад 
выплаты падаткаў, арганізацыя і ўтрыманне 
прытона для заняткаў прастытуцыяй, 
падробка і ўнясенне лжывых звестак у 
дакументы, спробы дамагчыся 
фальсіфікацыі доказаў ад асобы, што 
ўдзельнічае ў грамадзянскай справе, 
уцягванне жанчын у занятак прастытуцы-
яй, захоўванне з мэтай рэкламавання і 
рэкламаванне парна-графічнага матэрыя-
лу, а таксама публічная дэманстрацыя 
відэафільма парнаграфічнага зместу.

Адбываць пакаранне Данькоў будзе ў  
папраўчай калоніі  ўзмоцненага рэжыму. 
Яму таксама забаронена на працягу пяці 
гадоў займаць пасады, звязаныя з выка-
наннем арганізацыйна-распарадчых 
функцый. Акрамя таго, з былога бізнесмена 
спагналі ў даход дзяржавы 1 мільярд 104 
мільёны рублёў, а таксама на карысць 
пацярпелай Дудзінскай — 10 мільёнаў 
рублёў.

ШопІНГ пА-бЕЛАРУСКУ

Многія беларусы адпраўляюцца ў шопінг-
туры ў суседнюю сталіцу спецыяльна, каб 
грунтоўна закупіцца перад навагоднімі святамі. 
Пры гэтым традыцыйныя скідкі пачнуцца толькі 
пасля Новага года. Напрыклад, гандлёвы цэнтр 
«Озас» праз беларускую радыёрэкламу запра-
шае ўсіх жадаючых наведаць марафон 70%-
ных скідак з 10 па 12 студзеня.

Між тым ужо сёння беларусы пакідаюць 
паліцы ў крамах Вільнюса пустымі, а цягнікі 
«Мінск—Вільнюс» ідуць перапоўненыя. 

Танных квіткоў не купіць нават на перадсвя-
точныя дні.

«Я жыву ў самым цэнтры Вільнюса, а на 
вучобу езджу на ўскраіну, — прызнаецца бела-
руская студэнтка Еўрапейскага гуманітарнага 
ўніверсітэта Ганна. — Апошнім часам каля 
дома пасля сёмай амаль нічога не магу набыць 
на вячэру. Суайчыннікі змятаюць усё, нават 
«хуткія» салаты і сэндвічы. Паліцы з кавай і 
алкаголем пусцеюць імгненна».

Традыцыйна беларусы набываюць у Літве 

адзенне і абутак, парфумерыю. На гэтых 
таварах атрымліваецца сэканоміць, бо з 
пакупкі на суму больш за 100 долараў можна 
вярнуць частку грошай, зняўшы VAT (НДС). 
Літоўскія мытнікі адзначаюць, што ўсё больш 
беларусаў здымаюць VAT з прадуктаў харча-
вання. Каб дасягнуць патрэбнай для вяртан-
ня часткі грошай сумы, набываюць усё, што 
бачаць, — танны шакалад, літровыя бутэлькі 
адбельніка, мандарыны.

Сяргей ШЭЛЕСТ.

У Гюнеш другое 
месца на 

Turkvision
у фінале першага 

Міжнароднага песеннага 
конкурсу Turkvision 

беларуская спявачка Гюнеш 
абасава скарыла публіку 
«апошнімі ўспамінамі»…

Гюнеш выйшла на сцэну пад другім 
нумарам, каб выканаць кампазіцыю 
ўласнага сачынення. Дарэчы, спявала 
артыстка на турэцкай мове. Адно з 
галоўных правілаў маладога конкурсу-
двайніка «Еўрабачання» — кампазіцыя 
павінна быць выканана на дзяржаўнай 
мове прымаючай краіны. Першы ў гісторыі 
конкурс прымаў турэцкі горад Эксішэхір.

Пераможцам конкурсу Turkvision стаў 
спявак з Азербайджана Фарыд Гасанаў. 
Гюнеш адстала ад яго ўсяго на 5 балаў. 
Трэцяе месца заняў прадстаўнік Украіны.

Марыя МАЛЕВІЧ.

вЕДАй НАШЫх!
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СЯРЭДЗIЧ

Двойчы чэмпiён
Міжнародны майстар з Наваполацка Пётр Шклудаў стаў 

двойчы чэмпіёнам краіны і свету па шашачнай кампазіцыі. Такі 
ўнікальны вынік ён паказаў у раздзелах па складанні эцюдаў і 
камбінацыйных праблем-64. Планетарныя першынствы па гэтых 
відах кампазіцыі праводзіліся ўпершыню, а чэмпіянат Рэспублікі 
Беларусь па ліку быў 17-м, у ім атрыманы яшчэ і сярэбраны 
медаль (у жанры «Дамачныя праблемы»). Па электроннай пошце 
чэмпіён даслаў свае новыя канструкцыі. З задавальненнем 
выносім іх на ваш суд:

1 (эцюд). Белыя: e1, дамкі a7, h4, h6 (4).
Чорныя: d4, d8, e3, e5, f4, h2 (6). 
g3 (g1AB) ef2!, c1, c7, g1+. A(c7) d2, g5, e3! (f4C) e3 (d6), h6+ 

— Блонд. B(e7) ef2, f8, fc5, g5/h6+. C(g5) b8+.

2 (праблема). Белыя: a1, d6, e1, f2, g1, h2, h4, h6 (8). 
Чорныя: a5, b2, c3, d4, e3, f4, f6, f8, g5 (9).

Карысна яе разабраць самастойна. Ход белых.

Дарэчы, абсалютнаму пераможцу нашых бліцаў-69—76
Леаніду Жыхару (Мядзел) выслана рэдкая кніга Ж.

Макажанава «Стоклеточные шашки» (Казахстан, 1987 г.) з 
заахвочвальнага фонду, створанага П.Шклудавым.

Агляд спаборніцтваў
 У Партугаліі адбыўся міжнародны турнір па шашках-100. 

Выдатна выглядаў у ім беларускі гросмайстар Аляксандр Булатаў: 
ён набраў 12 ачкоў з 14 магчымых і падзяліў 1—2-е месцы з экс-
чэмпіёнам свету Гунтысам Валнерысам (Латвія). Па дадатковых 
паказчыках яму ўручаны другі прыз. А вось у бліцтурніры наш 
зямляк быў першым.

А па шашках-64 прайшлі чэмпіянат Мінска і турнір 
рэспубліканскага значэння «Пастаўская восень». У 
першынстве сталіцы мацнейшымі былі майстар Вікенцій 
Якусевіч (15 ачкоў), кандыдаты ў майстры спорту Алег Чэпа 
(13) і Марыя Міронава (12). У жаночым заліку ёй уручаны 
дыплом чэмпіёнкі, а Аляксандры Спірынай — віцэ-чэмпіёнкі 
(у свoй актыў яна запісала 11 ачкоў і ў агульным турніры 
заняла 6-е месца), Настассі Кашнікавай — бронзавага 
прызёра (10 ачкоў і 14-е месца ў агульным заліку). У Паставах 
першы прыз заслужыў майстар ФМЖД з Мінска Аляксей 
Куніца (14 ачкоў), на адно ачко ад яго адсталі і падзялілі 
2—3-е месцы нацыянальныя майстры з Гродзенскай вобласці 
Васіль Навумік і Аляксандр Маркін. Лепшай сярод жанчын 
суддзі назвалі кандыдата ў майстры Эму Макарэвіч (Гродна). 
Арганізатар спаборніцтваў кандыдат у майстры Іван Троцкі 
(Паставы) фінішаваў пятым.

Рашаем разам
«Нашы госці»: №1 (Ю.Голікаў) — 1. dc3 2. c:e3 3. ed4 4. gh6 

5. h:h6x.
Мікалай ГЛАДКІ.

«Якая ўлась — 
такая й мазь!»

(Заканчэнне. Пачатак на 7-й стар.).
Раніцай мужыкі прыйшлі запрагаць коней і, рыхтуючы калёсы да працы, 

пытаюцца:
— Карп, а дзе каламазь?
— Сучка з’ела, — адказаў той.
Так і прыжыўся гэты выраз. І калі хтосьці казаў нешта неверагоднае, то 

людзі гаварылі: «Праўду, праўду кажа, што сучка мазь з’ела».
Сонца ўжо добра прыпякае. Старшыня знаходзіцца тут. Захарка і Хомка, 

здаецца, хутчэй за ўсіх кладуць вазы ды спрытней паганяюць коней. Гэта 
сёння. А ўчора старшыня толькі перад абедам хапіўся, што абодвух няма на 
працы. 

Пад’ехаў да двара Хомкі і ўжо з адчыненага акна пачуў піліканне скрыпкі і 
прыпеўкі. Адчыніў дзверы. Хомка сядзеў, трымаючы ў руцэ шклянку. Захарка 
стаяў насупраць са скрыпкай і смычком.

— Чаму не на працы?
— Дык сёння ж свята.
— Якое свята?
— А вунь над сельсаветам сцяг вісіць, — адказаў Захарка. 
І вось вазы едуць у зваротны шлях. Анання, седзячы на возе, бачыць, што 

па полі, жадаючы ехаць першымі, паганяючы каня, спяшаецца з возам Хомка, 
з-пад колаў яго воза ідзе спачатку дым, а за ім — полымя.

— Стой! Стой! Калёсы гараць.
Трэск саломы, што хутка разгаралася, пужае каня, і той, перабіраючы 

нагамі, спрабуе вырвацца ці стаць «дубка», ды толькі замінае распраганню. 
Конь ірвануўся прэч, цягнучы за сабой неадчэпленыя лейцы. З поля беглі людзі 
ратаваць дабро, але што можна рабіць, не маючы ні вады, ні рыдлёвак. 
Зразумеўшы, што дапамагчы не змогуць, спыняліся воддаль палаючага воза, 
дзе гінула праца іх рук.

Верхам на замыленым кані прыскакаў старшыня і, не злазячы з сядла, 
накінуўся на Хомку. 

— Што, паліў на возе? Ты ў мяне ў турму пойдзеш!
Хомка, спужаны тым, што здарылася, моўчкі глядзеў сабе пад ногі. За яго 

заступіўся Апанас:
— Не вінаваты ён. Загарэліся нязмазаныя ўтулкі з накручанай на восі сало-

май. Колы даўно няма чым мазаць, мы ўжо ўсю мазь з дому папрыносілі.
Бачачы такі паварот, старшыня памякчэў:
— Хто з мужыкоў заўтра паедзе ў горад атрымаць каламазь?
— Ды навошта мужыка выпраўляць, вось Ахрэміха, яна найбольш дасвед-

чаная, няхай і едзе, — прапанаваў Апанас.
Апанас — чалавек сур’ёзны. У сяле яго паважаюць і стары, і малы. Многія 

гавораць, што мае цвёрды характар. Нагадваюць выпадак, калі па просьбе ста-
рэйшага сына, які атрымаў званне генерала і прыехаў да яго ў вёску, была зробле-
на гулянка з застоллем, віншаваннямі і прамовамі. Усе частаваліся, ляпалі па 
плячы земляка, дзякавалі бацьку за сына, жадалі поспехаў на службе.

Сам Іван гаварыў:
— Ну, кім бы я быў, застаўшыся тут? Пастухом ці конюхам. А так у людзі 

выйшаў. Бацька, скажы ты хоць слова.
Апанас піў моўчкі, у размовы не ўступаў, закусваў, наліваў і зноў піў і не 

п’янеў. Пачуўшы, што сын звяртаецца да яго, устаў (застолле пацішэла) і, 
абхапіўшы шырокай далонню шклянку з самагонам, падняў яе на ўзровень 
грудзей (у хаце зусім стала ціха), сказаў:

— Відаць, кепскія справы ў войску, калі такому дурню, як ты, генерала 
далі.

Выпіў і моўчкі сеў. Пасля хвіліны цішыні пакаціўся гучны рогат з адчыненых 
акон хаты. Разам з усімі смяяўся і Іван. 

Пад вечар з поля ў двор да канюшні прывезлі рэшткі недагарэлых аглобляў, 
атосы, абоддзе.

А назаўтра, да свету ўжо, седзячы на сене, пакладзеным на воз, Ахрэміха 
выехала ў горад. Яна разлічвала пры-
ехаць да адкрыцця канторы, першай, 
атрымаць каламазь, добра змазаць 
восі колаў, накарміць каня, паесці 
самой з вузельчыка, які прыхапіла ў 
доўгі шлях, — туды ды назад 
кіламетраў за 50 будзе.

Прыехала ў Барысаў, знайшла 
тую кантору, ёй выпісалі накладную 
на атрыманне каламазі і накіравалі 
на склад, які знаходзіўся ў другім 
месцы горада. А там даведалася, 
што мазь яшчэ ўчора скончылася...

Вяртаецца кабета, дарэмна 
з’ездзіўшы. Мазь на восях высахла, 
колы рыпяць. У Бродзе (гэта дарога 
праз лес) убачыла кучу каровінага 
гною. Спыніла каня, зняла кола, 
трэскай набрала гною і змазвае 
вось. Насустрач ідуць людзі, пыта-
юцца са здзіўленнем:

— Што гэта ў цябе нейкая 
дзіўная мазь?

— Якая ўлась — такая й мазь! 
— адказала ў роспачы жанчына. 

Мікалай ГРОЗАў, жыхар 
Барысаўскага раёна.

шашкi

в Twitter www.twitter.com/narodnaya_volya
в Facebook www.facebook.com/nv.online.info
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ»

63222 — для iндывiдуальных падпiсчыкаў,  
632222 — для прадпрыемстваў i арганiзацый.

Почему хромает  
динамовский хоккей?

внимательно смотрю по Тв каждый матч с участием наших «зубров» в чемпионате КХЛ и, поверьте, не 
обхожусь без валидола… а все потому, что поражения в матчах сменяют друг друга с постоянством.

Па-За гулÜНЁÉ

Георгій КандрацьЕЎ: 

«У нас хочуць,  
каб вынік ты ім даў 
менавіта зараз…»

Футбольныя вынікі года спецыяльна для «народнай волі» падводзіць  
галоўны трэнер зборнай Беларусі па футболе Георгій КандраЦЬеЎ.

Зборная
— Для беларускай зборнай гэты год 

быў годам станаўлення каманды. Калі я 
толькі прыйшоў сюды працаваць, казаў, 
што неабходна перабудоўвацца, таму 
што каманда амаль заўсёды гуляла ў аба-
роне. Як атрымліваецца перабудова? 
Гэта меркаваць балельшчыкам. Але 
ведаю адно — не будзе шчасця без атакі і 
гульні ля чужых варот. І ў апошніх матчах у 
хлопцаў атрымлівалася, мне спадабала-
ся, хоць пераможнага выніку не было. 
Калі і надалей будзем рухацца ў такім жа 
накірунку, то зможам стварыць дзея-
здольны калектыў.

— Якую ацэнку па пяцібальнай 
шкале паставілі б зборнай за 2013 
год?

— Балельшчыкі павінны даваць ацэн-
ку, а не трэнер.

Чэмпіянат Беларусі
— Ведаеце, не ўбачыў я ў нацыяналь-

ным першынстве ў гэтым сезоне ні нейкіх 
вялікіх мінусаў, ні плюсаў. Добрыя гульні 
змяняліся такімі, аб якіх не хочацца нават 
успамінаць. Пасля некаторых матчаў я 
прыходз іў задаволены дадому, іншыя 
былі настолькі бляклыя... Усяго хапала.

— Адным словам, топчамся на 
месцы?

— У нейкім сэнсе — так.
— У гэтым годзе не парадаваў 

балельшчыкаў еўракубкавымі матчамі 
барысаўскі БАТЭ, які ўжо прывучыў 
аматараў футбола да «Баварыі», 
«Барселоны», мадрыдскага «Рэала»… 
Рэгрэс?

— Не думаю. Проста ў двухматчавым 
супрацьстаянні з карагандзінскім 
«Шахцёрам» камандзе з Казахстана 

пашэнціла больш. Тут прысутнічае эле-
мент выпадковасці. Кажуць, што шанцуе 
мацнейшым, але ў гэтым выпадку паспра-
чаюся. Мне здаецца, БАТЭ выпадкова 
прайграў  Шахцёру», і не здзіўлюся, калі ў 
наступным годзе барысаўчане патрапяць 
у групавы этап Лігі чэмпіёнаў.

— Чэмпіянат Беларусі прайшоў па 
новай сістэме, з дзяленнем на 
шасцёркі мацнейшых і слабейшых 
каманд. Шмат хто крытыкуе гэтую 
сістэму, некаторыя сцвярджаюць, 
што наогул нічога не змянілася. Як 
вам новая формула?

— Пакуль рана аб нечым казаць. Вось 
крытыкі кажуць, што ў шасцёркі слабей-
шых каманд няма мэты выкладвацца на 
ўсе сто працэнтаў, але хто вам не дае 
гуляць так, каб патрапіць у шасцёрку 
мацнейшых? Выходзьце на поле, змагай-
цеся за медалі… А ацэнку чэмпіянату па 
новай формуле дасць час. Я тут таксама 
пакуль не бачу ні плюсаў, ні мінусаў.

— Якасць беларускага першын-
ства не павысілася?

— На мой погляд, ён знаходзіцца на 
тым жа ўзроўні, што і раней быў.

— Чаму няма прагрэсу?
— Таму што футбол развіваць трэба. 

У тым жа Мінску няма ні стадыёнаў, ні 
нармальных трэніровачных палёў, ні 
інвентара. Трэба ўкладвацца, калі хочам 
атрымаць вынік. А ў нас кажуць наадва-
рот: «Дайце зараз вынік, а пасля нешта 
будзем укладваць». Гэта проста 
несур’ёзна!

Ігракі
— У нашай зборнай, безумоўна, 

выдзяляўся сярод іншых ігрок «Ростова» 
Цімафей Калачоў, і званне лепшага 
футбаліста краіны яму далі справядліва. 
А больш нікога асабліва адзначыць не 

магу… Усе прыкладна на адным узроўні.
— Ці парадавала вас таленавітая 

моладзь?
— Ведаеце, нейкіх асабліва яркіх «зора-

чак» я таксама не ўбачыў, але ёсць некато-
рыя хлопцы, якія могуць «загарэцца» пры 
належнай рабоце. Паглядзім. Хоць, калі 
ацэньваць сітуацыю з маладым папаўненнем 
для зборнай, то прагрэсу тут не бачу. 

— Чаму, на ваш погляд, у нас 
пересталі з’яўляцца «зоркі» кшталту 
Аляксандра Глеба?

— Трэба шукаць таленты, думаю, што 
яны ёсць. Але зноў-такі — неабходна 

развіваць футбол, не стаяць на месцы.

Балельшчыкі
— Гэта складаная тэма, бо ў мінулым 

годзе аматары футбола зноў не ішлі на 
стадыёны. Магчыма, у іх нейкія прабле-
мы, жыццё не такое простае ў людзей.

— Можа, справа не ў балельшчыках?
— І гэта правільна, бо людзям патрэбны 

камфортныя стадыёны, куды яны 
прыходзілі б не толькі паглядзець футбол, 
але і адпачыць. І народ пойдзе! А каму 

цікава плаціць грошы, каб схадзіць і 
пасядзець на развалінах? Вось у Гомелі 
добры стадыён — і балельшчыкі гэта 
ацэньваюць. Хоць каманда не паказвае 
нейкую там супербліскучую гульню. А 
паглядзіце на хакейнае мінскае «Дынама»! 
Што, хакеісты добра гуляюць? Не, «Зубры» 
плятуцца ў самым канцы турнірнай табліцы, 
па пяць матчаў запар прайграюць. А 
«Мінск-Арэна» пастаянна збірае па 10 
тысяч гледачоў! Трэба ўмець працаваць з 
балельшчыкам, ствараць яму камфорт. 
Тады будзе і рэакцыя ў адказ.

Алесь СІВЫ. 

вНе игры

Уверен, такие матчи у любителей 
хоккея вызывают, мягко выражаясь, 
недоумение. Некоторые игры просто 
стыдно смотреть… Поэтому, есте-
ственно, болельщиков очень волнует: 
что происходит с командой? Они с 
нетерпением ждут, когда же дина-
мовцы начнут показывать стабильную 
и волевую игру.

Думаю, правильно, когда в глу-
бинных тонкостях хоккея будут раз-

бираться профессиональные специ-
алисты. Но они почему-то отмалчива-
ются. Я же хочу высказать свое мне-
ние.

Во-первых, наверное, сыграл 
роль «человеческий фактор». Это 
и уход ряда игроков, смена глав-
ного тренера А.Андриевского, 
руководства клуба. Хотя нужно 
признать, что ситуация этого тре-
бовала.

Во-вторых, сократили бюджет 
«Динамо». Нужно признать, что не 
все хоккеисты и руководители клуба 
выдержали испытание звонкой моне-
той. Но настоящий динамовский дух 
не может и не должен базироваться 
на набитых баснословными суммами 
кошельках.

В-третьих, хромает и индивиду-
альное мастерство. Некоторым из 
них еще нужно научиться мыслить 

на скорости и, как говорят, «видеть 
лед». Для этого нужно не просто 
тренироваться, а пахать до седьмо-
го пота!

И вот еще…
Конечно, хоккей не бокс, но наши 

хоккеисты на льду должны все силы 
отдавать за динамовский клуб,  
нужно быть во сто крат агрессивнее. 
Уверен, тогда придут и победы.

Поверьте, я пишу это не просто 

потому, что решил покритиковать 
динамовских хоккеистов. Хочется 
не только мне, но, думаю, и всем 
болельщикам найти корень неудач 
команды. Все же есть надежда, что 
в новом году динамовские «зубры» 
еще не раз нас порадуют.

Юрий ЯСИНСКИЙ,
ветеран спорта, заслуженный 

тренер Беларуси, почетный 
динамовец.

Дмитрий ДащИНСКИй: 

«Диме Раку  
сейчас тяжело 

психологически…»
Белорусский фристайлист дмитрий 

дащинский (на фото) рассказал о своем 
коллеге дмитрии раке, который получил 

травму в декабре 2006 года.

Напомним, в реанимацию китайской больницы Дмитрия Рака привезли 10 декабря 
2006 года. Фристайлист упал во время приземления на соревнованиях в городке Цзилинь-
Бейда-Лейк. Дмитрий долгое время находился в коме, но его жизнь удалось спасти. 
Спортсмен долго не мог говорить и двигаться, память восстанавливалась медленно.

«Для Дмитрия Рака роковым стал трамплин в китайском Цзилине, — написал 
Дмитрий Дащинский в блоге «Free styler» на goals.by. — Никто не понимал, что с 
Димой произошло, — все в шоке были. Суета, «скорая», у Димы судороги… Никто 
ничего толком по-английски объяснить не может — с китайцами тяжело в этом плане. 
За всей ситуацией я наблюдал из домика на старте. Дима прыгнул, скатился вниз. 
Затем поднялся по канатке, подъехал к Николаю Ивановичу Козеке. Что-то сказал, 
обмяк и начал падать. Очень быстро все произошло. Серьезность ситуации поняли, 
когда Диму перевезли в Минск. Это просто ужас! Мы его в больнице не сразу узнали 
— потерянный взгляд и сплошные кости, покрытые кожей.

В межсезонье заезжаем к товарищу по возможности в гости. Тяжело Диме сейчас. 
Главная проблема — короткая память. Хотя нас и родных он узнает прекрасно. Очень 
трудно Дима запоминает то, что происходит в данный момент. Кстати, свой китайский 
прыжок он помнит. Но не может освежить в памяти то, что происходило дальше. Тело же 
у него практически восстановилось — лишь одна рука и нога похуже работают. Так бывает 
после инсультов и кровоизлияний. Страшно, конечно. Каждый день для Димы начинается 
заново. Ему тяжело от этого психологически — часто сидит, погрузившись в себя».

судÜÁа человека

Ганна Гаўрыльчык (Ахрэміха).


